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100 jaar Graaf Florisstraat

een sociaal web te weven met al-
lerhande activiteiten. Met, voor en 
door de mensen uit de Graaf Floris-
straat en de omliggende straten. 
Daar plukken we tot op de dag van 
vandaag de mooie vruchten van. 
En is het nu een gewild buurtje, 
waar makelaars pronken met onze 
website en de sociale cohesie. De 
inzet van buurtbewoners met hart 
voor de straat, die iets moois wil-
len maken en toevoegen aan hun 
woonomgeving, die activiteiten or-
ganiseren, blijft nodig. Heb je daar 
geen tijd voor of zin in? Steun dan 
het hoekpandje door lid te worden 
van de Vereniging Ter Bevordering, 
het belangrijke centrum voor alle 
activiteiten. Ik zie er naar uit je te 
verwelkomen op 17 juni! (NH)

Op 17 juni vieren we met elkaar 
het Eeuwfeest van de Graaf Flo-
risstraat. Een prachtige straat, een 
groene entree, een straat waar 
menig fietser graag doorheen rijdt 
richting Rotterdam Centraal of het 
centrum. Een straat waar het fijn 
wonen en prettig thuiskomen is. 
Een straat ook waar al ruim een 
kwart eeuw de Vereniging Ter Be-
vordering het een en ander be-
vordert. Vaak met een culinaire of 
artistieke inslag. Met een klodder 
gezelligheid, twee handen inspira-
tie, wat groene vingers, een snufje 
peper en een flinke dosis humor. 
Voor jong en oud. Voor Oud & 
Nieuw, met koningsdag, kerst en 
Halloween. De leden ‘huren’ het 
pandje voor verjaardagen, hun 

bruiloftsdiner of als setting om na 
te praten na het afscheid nemen 
van een dierbare. Het is de huiska-
mer van de buurt, waar we elkaar 
ontmoeten en elkaar (beter) leren 
kennen. 
Samen dingen ondernemen en 
doen heeft de straat opgetild uit 
een periode van misère en verval. 
In de jaren ’80 en begin ’90 liet de 
gemeente het afweten voor onze 
straatbewoners. Er werd nauwelijks 
gehandhaafd op de overlast die er 
toen was. Het is mede aan de bewo-
ners van weleer te danken dat het 
tij is gekeerd. Zij sloegen de han-
den ineen om er samen wat van te 
maken in het ‘Hoekpandje’ op 88A. 
Eerst letterlijk: om de teringzooi er 
op te knappen. En daarna om er 
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De TeleGraafFloris komt vier 
keer per jaar uit. De TeleGraaf-
Floris is voor, van en door alle 
bewoners van de Graaf Floris-
straat en omtrek. 
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Onze dank gaat uit naar de spon-
sors die deze speciale Eeuweditie 
van de TeleGraafFloris mede mo-
gelijk hebben gemaakt:

Hotel Le Marin
Henegouwerplein 58

Portugália Tasca
2e Middellandstraat 2B

Restaurant-Wijnbar FOU
2e Middellandstraat 8

De Burgemeester
Burgemeester Meineszlaan 2a 

ROAST 
Middellandplein 21B

Restaurant de Buffel
Middellandplein 19A

Het was de zomer van 2006 dat de 
TeleGraafFloris voor het eerst het 
leven zag. Eerst als stencil, toen als 
PDF en daarna als email nieuws-
brief, de huidige vorm. Nu, in jaar-
gang 18 inmiddels, is er ter ere van 
het eeuwfeest een eenmalige pa-
pieren editie gemaakt in een op-
lage van maar liefst 1000 stuks.
In deze feestelijke eeuweditie kij-
ken we op allerlei manieren terug 
op 100 jaar Graaf Florisstraat: de 
bouw van de straat, de mensen die 
er wonen en woonden, de tweede 
wereldoorlog, de malaise die eind 
vorige eeuw intrad, het ontstaan 
van de Vereniging Ter Bevordering, 
het ontstaan van deze straatkrant 
en de website, de festiviteiten en 
andere initiatieven die we de afge-
lopen jaren gehad hebben, de ver-
ankering in Middelland, de kids-in-
the-straat, de groene initiatieven 
en nog veel meer. 
De redactie heeft met heel veel 
plezier aan dit nummer gewerkt 
wenst u dito leesplezier toe. Be-
waar deze editie goed, want het 
wordt gegarandeerd een collec-
tor’s item! (PR)
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Aanleiding
Ongeveer halverwege de 19e eeuw 
benoemde Rotterdam zijn eerste 
‘stadsarchitect’: Willem Nicolaas 
Rose. Hij had vele taken, waarvan 
de belangrijkste waren het verbe-
teren van de waterhuishouding in 
het gebied en het maken van uit-
breidingsplannen voor de uit haar 
voegen barstende stad.

Om het probleem van de water-
huishouding aan te pakken ont-
wierp hij het zogenaamde sin-
gelplan: een stelsel van brede 
waterlopen in het buitengebied 
rondom de stad. Hiermee verbeter-
de hij de ontwatering van de Rot-
terdamse polders en door ze vorm 
te geven als parkachtige zones 
schiep hij fraaie stroken waaraan 
het goed wonen was voor de wat 
meer welgestelde Rotterdammers. 
De ongeveer noord-zuid gesitueer-
de singel aan de westkant, die wij 
kennen als de Westersingel, vorm-
de de grens met de aansluitende 
gemeente Delfshaven.

Voor het gebied tussen de toen-
malige westkant van de stad, de 
Coolvest (later Coolsingel) en de 
Schiedamsedijk maakte Rose een 
uitbreidingsplan in de Coolpol-
der, voor het zogenaamde lanen-
gebied. Dit gebied was al min of 
meer in gebruik genomen voor 
allerlei dingen, van moestuintjes 
en blekerijen tot buitenhuizen. Er 
bestonden ook al enkele ongeveer 
oost-west lopende wegen, zoals bij-
voorbeeld de (Nieuwe) Binnenweg, 
de (latere) West-Kruiskade en een 
polderweggetje dat verderop het 
Beukelsdijkje heette. Rose voegde 
daar een aantal oost-west lopende 
brede straten aan toe waarvoor 
nogal wat onteigend moest wor-
den: de Aert van Nesstraat, de Van 
Oldenbarneveltstraat, de Witte de 
Withstraat en de Kortenaerstraat, 
met haaks daarop een aantal smal-

lere straten die pasten in de sloten-
structuur van de polder. Dit gebied 
groeide al snel vol. (1)

Door ruimtegebrek kon Rotterdam 
geen kant meer uit. De stad groei-
de in een hoog tempo, vooral sinds 
het gereedkomen van de Nieuwe 
Waterweg. Delfshaven speelde op 
de woningbehoefte in door direct 

achter de Westersingel woningen 
te laten bouwen in eindeloos lange 
straten op te smalle polderkavels 
wat we nu kennen als het Oude 
Westen. Een behoorlijk ruimtelijk 
uitbreidingsplan ontbrak.

Het plan
Toen Rotterdam in 1886 Delfshaven 
geannexeerd had kon er weer een 
goed uitbreidingsplan gemaakt 
worden. De toenmalige stadsar-
chitect (toen directeur Gemeen-
tewerken genoemd) Gerrit Jan de 
Jongh maakte een plan dat ver-
gelijkbaar was met dat van Rose: 
brede noord-zuid lopende straten 
zoals de Henegouwerlaan/’s-Gra-
vendijkwal, Claes de Vrieselaan en 
de Heemraadssingel (mede voor de 
waterhuishouding) (2), met haaks 

daarop de Middellandstraat en de 
Mathenesserlaan als brede straten 
en wat smallere als de Schermlaan 
en de Schietbaanlaan en natuurlijk 
de al bestaande Binnenweg. Daar 
weer tussen smallere noord-zuid 
lopende woonstraten. Middelland 

werd hierdoor een wijk met plaats 
voor een doorsnede van de gehele 
bevolking. Vanaf ongeveer 1900 is 
dat gebied van zuid naar noord in-
gevuld met bebouwing.

In 1910 werd Gerrit de Jongh opge-
volgd door Abraham Cornelis Burg-
dorffer. Er was inmiddels discussie 
ontstaan binnen de gemeente over 
het noordelijk deel van het gebied. 
Was die Heemraadssingel niet veel 
te breed, en was er aan de noord-
kant van het gebied geen behoef-
te aan een bredere verkeersstraat 
naar het westen? Dat was lastig 
omdat het plan van De Jongh voor-
zag in het naar het oosten ombui-
gen van het singelpark dat dan 
min of meer zou aansluiten aan 
de oude Rotterdamse Diergaarde. 
Burgdorffer maakte een nieuw 
plan voor het noordelijke deel van 
zowel het gebied Middelland als 
het noordelijke deel van het Nieu-
we Westen dat een andere gericht-
heid had in verband met de aanslui-
ting op de twee bruggen over de 
Delfshavense Schie. De parkstrook 
verdween, mede als gevolg van het 
feit dat er speculatief veel grond 
was gekocht door particuliere be-
leggers die daardoor onvoldoende 
opbrengst zouden krijgen. Ervoor 
in de plaats kwam een verbrede 
Beukelsdijk die ook verder naar het 
westen werd doorgetrokken. Het 
sportveld op het Henegouwerplein 
kan gezien worden als een restant 
van die parkstrook. En vergelijkbaar 
met de diagonale Burgemeester 
Meineszlaan in het Nieuwe Westen 
ontstond de diagonaal verlopende 
Graaf Florisstraat die toen kon wor-
den volgebouwd. (3)

Bouwen, bouwen, bouwen
Dat volbouwen ging met kleine 
stapjes en duurde 10 jaar. Veel par-
ticulieren hadden grond gekocht 
langs de straat, meestal als beleg-
ging en om inkomsten te gene-
reren uit de opbrengsten van ver-

huur. Vaak waren dat aannemers 
die soms het ontwerp van de be-
bouwing zelf maakten. Meestal 
netjes maar niets bijzonders. Het 
sloot aan bij waarmee wethouder 
Arie Heijkoop (ook wel bekend 
als Arie Beton) in die tijd eens de 
Heemraadssingel karakteriseerde: 
“burgermansgepruts”… 
In de adresboeken die de gemeen-
te uitgaf in het begin van de vorige 
eeuw is te zien welke huisnummers 
bewoond waren en dus gereed wa-
ren, en vaak ook welke beroepen 
de bewoners hadden. De eerstge-
noemde huizen zijn de nummers 
92 en 94, in 1917. De bouw begon 
dus een of twee jaar ervoor, aan 
de kant van de even huisnummers 
dus. 

In 1918 volgden de nummers 22 
t/m 32 en 106 t/m 110. Ook wordt op 
nummer 58 de gymnastiekschool 
Graaf Florisstraat al vermeld, wat 
inhoudt dat het scholencomplex 
op het binnenterrein toen al ge-
reed gekomen was. De beroepen 
die worden genoemd: een turn-
meester, een leraar MO, een fust-
handelaar, een kantoorbediende, 
een koopman, een handelsagent, 
een bedrijfsleider, een boekhou-
der, een procuratiehouder, een le-
raar Franse taal en letterkunde, een 
dagbladschrijver en een architect. 
In 1919 worden geen nieuwe wo-
ningen opgeleverd. 

In 1920 komen de nummers 100 
t/m 104 en 112 t/m 114 klaar. De eer-
ste winkeliers worden nu vermeld: 
op 22a de kruidenier Winters & Co, 
en op 24b A. Rebers, in zuivelarti-
kelen. Als beroepen komen erbij 
een ambtenaar, een inspecteur der 
scheepsbouw, een directeur land- 
en tuinbouwmaatschappij, een 
pensionhoudster, een automobiel-
expert met chauffeursschool op 
112b en een handel in werktuigen 
en gereedschappen op 114a.

In 1921 begint nu ook de bouw van 
de oneven kant. De nummers 7 t/m 
19, 63 t/m 67 en 97 t/m 101 komen 
dan gereed, aan de even kant de 
nummers 34 t/m 40, 68 t/m 78 en 96 
t/m 98. Er vestigt zich op nummer 
97a de timmerman en bouwbedrijf 

Het ontstaan van de Graaf Florisstraat

1. 1e coolpolderplan volgebouwd

2. 1e opzet Heemraadssingel G. J. 
de Jongh

3. plan A. C. Burgdorffer

 EINDELIJK ZIET DE STRAAT 
ER NIET MEER UIT ALS EEN AFGE-
BROKKELD GEBIT VOL GATEN

door Frans Hooykaas
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brede trottoirs gehandhaafd kon-
den worden en er plek overbleef 
voor geveltuintjes. Bij de aanslui-
ting op het Henegouwerplein met 
de Beukelsdijk die aanvankelijk een 
scherpe hoek vertoonde met daar-
door slecht zicht op het verkeer 
van links is een bocht gemaakt zo-
dat de aansluiting nu haaks op de 
Beukelsdijk staat. (5) Fietsers rich-
ting het station vinden dat vaak te 
lastig en rijden gewoon rechtdoor 
over het trottoir…

Een andere verandering was de 
invoering van het haaks parkeren 
aan de zuidkant. Bij die gelegen-
heid is de rijbaan fl ink versmald en 
voorzien van klinkerbestrating en 
drempels. Gelukkig maar, want ik 
herinner me nog heel goed hoe au-
to’s op die brede en rechte asfalt-
vlakte regelmatig en met succes 
100 km per uur haalden. (6) Trou-
wens: er is ook een plan geweest 
voor een tramlijn door de straat om 
de smalle Westkruiskade te ont-
lasten: dat is gelukkig niet doorge-
gaan. 

Ook in de aard van de bewoning is 
in de loop van de eeuw wel wat ver-
anderd. Alle woningen in de straat 
zijn relatief ruim. In de crisistijd van 
de jaren ’30 zijn er heel wat men-
sen kamers gaan verhuren als bron 
van inkomsten. Veelal vrouwen, 
misschien ook weduwen, maakten 
daar hun beroep van. Ook in onze 
tijd zie je iets dergelijks weer: di-
verse huizen zijn omgebouwd tot 
kleine appartementen. Ook zijn 
alle winkels verdwenen en wonin-
gen geworden – behalve natuur-
lijk ons onvolprezen hoekpandje… 
Ook waren er verschillende huizen 
in gebruik als kantoor- of praktijk-
ruimte; die worden allemaal weer 
bewoond, dikwijls door jonge ge-
zinnen met kinderen die je vaak 
plezier ziet hebben op onze brede 
trottoirs.

Gezien het bovenstaande kan wor-
den geconcludeerd dat de straat 
ongeveer 100 jaar geleden klaar 
was, in ieder geval wat de plan-
vorming betreft. Tijd dus voor een 
feestje! 

Grinwis & Co, en op 99b Transport 
Industria, garage. Verder komen er 
weer veel witte-boorden-beroepen 
bij, zoals kantoorbediende, koop-
man, accountant en dergelijke, wat 
ook in de jaren daarna het beeld 
van de straat zal blijven bepalen - 
tot op de dag van vandaag.

In 1922 volgen aan de oneven kant 
nummer 5, de nummers 35 t/m 39, 
69 t/m 71 en 91 t/m 95; aan de even 
kant de nummers 42 t/m 50, 64 t/m 
66, nummer 82 en de nummers 116 
t/m 124.

In 1923 loopt de oneven kant van nr. 
3 t/m 19, dan van 35 t/m 39, vervol-
gens van 63 t/m 101; de even kant 
begint met 10 t/m 16, dan 22 t/m 78 
en ten slotte 92 t/m 124.

Aan de oneven kant volgen in 1924 
de nummers 103 t/m 113; op het 
laatste nummer woont de archi-
tect W.Th.H. Ten Bosch met zijn 
Instituut voor technisch onderwijs 
“Ten Bosch”. Aan de even kant is 
nu nr. 2 t/m 16 gereed, met op nr. 2 
de kleermaker Kila en op nr. 16 de 
‘vleeschhouwer en spekslager’ M. 
de Leeuw. Vanaf nr. 60 tot de hoek 
(nr. 78) is nu ook klaar en ook het 
hele stuk vanaf nr. 88 tot aan de 
Heemraadsingel. Op nr. 88a zit de 
slijterij en wijnhandel Van Veen. 

1925 is een bijzonder jaar: daarin 
wordt voor het eerst de Huishoud-
school op nr. 45 t/m 61 vermeld, het 
enige niet-woonhuis in de gevel-
wanden van de Graaf Florisstraat. 
Ook komen dat de nummers 41 en 
43 gereed. Ook nr. 80 wordt voor 
het eerst genoemd; de even kant 
was in 1924 al klaar maar nu dus 
ook geheel bewoond. (4)

In 1926 verschijnen de nummers 
17 t/m 33, en ten slotte in 1927 de 
nummers 23 t/m 25, waarmee dan 
ook de oneven kant volledig in ge-

bruik is. Eindelijk ziet de straat er 
niet meer uit als een afgebrokkeld 
gebit vol gaten…

Aanpassingen
Aan de inrichting van de straat is in 
de ongeveer 100 jaar van haar be-
staan van alles gewijzigd. De sta-
biele factor wordt gevormd door 
de platanen die zijn neergezet 
rond 1925 en dus ook bijna 100 jaar 
oud zijn. Zo is de aansluiting met 
de Heemraadssingel die voor een 
klein deel tweerichtingsverkeer 
had ongeveer 30 jaar geleden ver-
anderd waardoor het als afsteek-
route richting het centraal station 
voor auto’s is afgesloten. De straat 
is er veel rustiger door geworden 
waardoor de fi etsers op de rijbaan 
konden blijven rijden en de fi jne 

5. oude aansluiting Beukelsdijk

6. de asfaltvlakte...4. 1925 straat bijna klaar

  ER KOMEN VEEL WITTE-BOOR-
DEN-BEROEPEN BIJ, ZOALS KAN-
TOORBEDIENDE, KOOPMAN, AC-
COUNTANT EN DERGELIJKE

Wie was Graaf Floris nou eigenlijk?

Graaf Floris V leefde van 1254 tot 
1296, toen hij werd vermoord 
door zijn eigen edelen. Hij staat 
te boek als een goede graaf  
die de invloed van het graaf-
schap Holland aanzienlijk heeft 
vergroot. Hij introduceerde 
onder andere de hoogheem-
raadschappen voor een betere 
waterhuishouding en heeft  de 
Ridderzaal en het Binnenhof la-
ten bouwen. 

Wil je meer lezen over deze bij-
zondere graaf? Hoe hij geduldig 
wraak nam op de moordenaars 
van zijn vader. Of de (geheime)  
bondgenootschappen die hij 
sloot met Engeland en Frank-
rijk? Waarom deze bondgeno-
ten achter het complot van zijn 
moord zaten? Scan dan de code 
voor het volledige artikel 
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De Tweede Wereld Oorlog

Als we terugkijken op een eeuw 
Graaf Florisstraat, dan kunnen 
we de Tweede Wereldoorlog 
niet onvermeld laten. Het zijn 
de abstracte statistieken en de 
verbijsterende massaliteit die 
de Holocaust geschiedkundig 
zo uniek maken. Het inzoomen 
op straatniveau, het uitzoeken 
wat er met toenmalige bewo-
ners van jouw huis gebeurd is, 
of met hun buren, maakt het 
drama menselijk en het onwer-
kelijke enigszins invoelbaar. 
Volgens Joods Monument zijn in 
de periode `40-`45 vanuit onze 
straat al zo’n 70 Joodse Graaf 
Florisstraat bewoners, waaron-
der 11 kinderen, gedeporteerd 
en omgekomen in de concen-
tratiekampen Auschwitz, Sobi-
bor en anderen. 
Voor een aantal huizen zijn de 
afgelopen jaren zogenaamde 
Struikelstenen gelegd, ter her-
innering aan deze bewoners. De 
TeleGraafFloris heeft een paar 
keer oud bewoners en overle-

venden geïnterviewd. Een aan-
tal van hen heeft zelf contact 
opgenomen met de redactie 
nadat ze de website gevonden 
hadden. In 2016 leidde dit tot 
een oudbewonersbijeenkomst 
in het pandje. 
Oud straatbewoner, redacteur 
en historicus Jeroen van der 
Beek heeft een serie diepgra-
vende artikelen geschreven 
over de bewoners en de straat 
in deze tijd. In dit artikel beper-
ken we ons noodzakelijkerwijs 
tot een paar korte samenvattin-
gen. Uitgebreidere informatie is 
te vinden op de website onder   

Nummer 89 – Harry Tels en Alida Tels-de Pinto
Hier liggen twee stenen ter nage-
dachtenis aan Harry Hijman Tels en 
zijn moeder Alida Tels-de Pinto. Je-
roen van de Beek van de straatkrant 
heeft de nog in leven zijnde dochter 
Anneke van Harry Tels meermaals ge-
sproken. Harry was advocaat en één 
van de allereerste Joden die in 1940 
werd opgepakt. Dat was vreemd, 
want dat gebeurde nog niet in het 
eerste oorlogsjaar, de razzia’s waren 
nog niet begonnen.
Bij navraag op het politiebureau bleek 
dat de arrestatie gebeurd was op spe-
ciaal verzoek van Reinhard Heydrich, 
de Reichsführer SS. Dat kwam zo. Voor de oorlog was Harry aanwe-
zig bij een scherm interland tussen Nederland en Duitsland. Toen 
daar het Horst-Wessel lied gespeeld werd, het volkslied van de Na-
zi’s, was hij blijven zitten. Dat was verkeerd gevallen bij Heydrich, die 
als fervent schermer hier ook aanwezig was. Heydrich heeft navraag 
gedaan en na de bezetting Harry op laten pakken. Na verblijven in 
verschillende kampen is Harry Tels in 1942 in Mauthausen overleden.

Harry Hijman Tels, bron: 
joodsmonument.nl

Nummer 112 – Isaac Ostrowski
Isaac Ostrowski emigreerde omstreeks 1905 met zijn vrouw Ma-
ria Kisler van Odessa, dat toen in het tsaristische Rusland lag, 
naar Rotterdam. In Rotterdam werd dochter Rachel geboren, 
die enkele maanden later overleed. Maria Kisler overleed voor 
de oorlog en ligt in Rotterdam begraven. Er was nog een kind 
van het echtpaar in Rusland achtergebleven. Isaac overleed in 
Auschwitz in 1942 op 72 jarige leeftijd.

door Peter Reitsma

Nummer 100a – Familie Bosman
In het vroege voorjaar van 1943 zag de 21 jarige Hermien Toors haar onderbuurjongetje Arnold Bosman van 
nummer 100a snikkend door de straat lopen. Op de vraag wat er aan de hand was antwoordde het ventje 
met horten en stoten dat hij zijn ‘Joods’ kwijt was en dat hij nu vast opgepakt zou worden. Zijn gezicht ver-
raadde een en al angst. “Kom maar snel naar binnen”, zei Hermien geruststellend, “dan gaan we kijken wat 
we kunnen doen.”
Met het woordje ‘Joods’ doelde Arnold op de gele Jodenster (Davidster) die alle Joden boven de 6 jaar ver-
plicht waren te dragen sinds 3 mei 1942. De straf voor Joden op het niet dragen van de Jodenster was het-
zelfde als die voor onderduiken namelijk: deportatie naar het concentratiekamp Mauthausen. Arnolds angst 
was dus gerechtvaardigd.
Waarschijnlijk heeft Eva Bosman-De Jong, de moeder van Arnold via via nog een ster kunnen bemachtigen 
en heeft ze die op de jas van Arnold genaaid, zodat hij weer onbekommerd buiten kon spelen, maar tegen 
het oppakken heeft het niet geholpen. Op een vroege ochtend in mei 1943 werd onder veel kabaal en geschreeuw de familie Bosman toch 
van hun bedden gelicht en meegenomen. De wakker geschrokken Hermien zag het vanuit het raam allemaal gebeuren. 
Arnold en zijn zusjes Jehoedith en Mirjam werden in juni 1943 op het zogenoemde kindertransport gezet, dat van Vught via Westerbork 
naar Sobibor ging. De kinderen Bosman werden 8, 5 en 9 jaar oud. Ook moeder Eva is in Sobibor overleden. Jona Bosman, de vader van het 
gezin overleefde het kamp Bergen-Belsen, maar is enkele dagen na zijn terugkomst in Rotterdam in 1945 aan uitputting overleden.

Meisjes Bosman 
op de stoep voor 100a
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Nummer 78a – Bill Minco
Op nummer 78a woonde Bill Minco die zich in 1940 als 
scholier aansloot bij het Geuzenverzet.  “In jongensachtig 
en lichtzinnig enthousiasme” , zoals hij later zou zeggen. 
“We maakten kaarten en knipten Duitse telefoonkabels 
door.” Over zijn avonturen is in 1997 het verslag  ‘Koude 
Voeten’ in druk verschenen. “Op de dag van het bom-
barderen van Rotterdam stond ik boven op het dak van 
de huishoudschool in de Graaf Florisstraat waar ik woon-
de…”, schrijft hij daar. Bill wordt vroeg in de oorlog gearresteerd en krijgt met 18 andere 
opgepakte verzetsstrijders de doodstraf in het zogenaamde Geuzenproces. Op het al-
lerlaatste moment werd zijn straf omgezet (begenadigd) tot levenslang tuchthuis, van-
wege zijn jeugdige leeftijd. Bill wacht een ontstellend gruwelijke tocht die van Sche-
veningen, Brual Rhede, Untermassfeld, Mauthausen, Auschwitz en Dachau uiteindelijk 
weer terug naar Rotterdam voert. De 6e juni 1945 kwam Bill Mingo daar weer aan. “Het 
was alsof ik nooit was weggeweest”, schrijft hij. “Ik ging eerst naar kennissen in de 
straat omdat ik niet zeker wist of ze thuis al bericht van mij ontvangen hadden…Onze 
buurman liep voorop om mijn ouders mijn aankomst mede te delen en de schok niet 
te groot te maken. Midden in de straat drukte ik hen toen weer in mijn armen. Het leed 
was geleden…”

Bill Minco op 78a

Nummer 90b – familie Margulies
Jozef Michel Margulies had een tabakszaak in het pand 90b. 
Hij was getrouwd met Adela Margulies-Mahler. Beiden zijn 
evenals hun zoon Bernard Margulies in 1943 vermoord in So-
bibor. Zij waren de ouders van mevrouw de Leeuwe-Margu-
lies van nr 110a en de grootouders van Anneke Sanders-de 
Leeuwe, die de Stolpersteine voor 110a heeft aangevraagd. 
Beiden hebben de oorlog overleefd. Emanuel Mozes de 
Leeuwe kwam om in Bergen Belsen.

Nummer 32a – Samuel Cohen en Edelina Cohen-van Os
Samuel Isodoor Cohen van nr 32a was farmaceut en had een middel gevonden dat de 
kwalijke gevolgen van de inwerking van mosterdgas beperkte. In 1938 had hij hierover 
een bericht geplaatst in het Pharmaceutisch Weekblad. Hij wilde een promotieonder-
zoek doen. Van promoveren is het echter nooit gekomen. Samuel Isodoor Cohen is 
samen met zijn vrouw Edelina Cohen-van Os op 23 juli 1943 vermoord in Sobibor. Ze 
waren 36 en 29 jaar oud.
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Hoe was de Graaf Florisstraat er 
tussen pakweg 1979 en 2001 aan 
toe? In 2018 heeft oud-straatbewo-
ner Jeroen van der Beek daar een 
interessante kroniek over geschre-
ven in de TeleGraafFloris, aan de 
hand van een aantal portretten. Dit 
is een ingekorte versie van zijn ver-
slag van zes jaar geleden.

Het is de tijd dat de bevolkingssa-
menstelling van Rotterdam in rap 
tempo veranderde en daarmee ook 
de sociale structuur van de stad. 
De gemeente leek zijn handen vol 
te hebben aan de huisvesting van 
de vele nieuwkomers in de ach-
terstandswijken. Veel slecht on-
derhouden huizen werden aange-
kocht en gerenoveerd. Er werden 
woningen gebouwd voor de laag-
ste inkomens.
De straten met de betere huizen 
daar omheen, zoals de Graaf Floris-
straat, waar ook de sociale structuur 
was verstoord, werden aan hun lot 
overgelaten. Klachten werden niet 
serieus genomen of genegeerd. 
Er ontstond een machtsvacuüm, 
waarin onroerend-goed-specula-
tie, criminaliteit en drugsoverlast 
welig kon tieren. Een inventarisatie 
over die periode aan de hand van 
een aantal invalshoeken.

De documentairemaker
Op Graaf Florisstraat 81 runde Ben 
Olivieira een modellenbureautje. 
Dat was in 2001 inmiddels landelijk 
zo bekend dat Rob Muntz besloot 
er een radio-documentaire over te 
maken voor de VPRO (uitzending 11 
juni 2001).
“De droom van iedere zichzelf res-
pecterende man: een gerenom-
meerd modellen-bureautje met 
tientallen jonge meiden die je aan-
bidden. En om het allemaal een 
beetje rendabel te houden; veel 
ranzige klusjes, waarbij je model-
letjes in je Mercedes ’s nachts naar 
toe rijdt. Ja, dat wil ik ook.”
Zo begint Robbie Muntz de docu-
mentaire over Olivieira Models. Hij 
gaat er 3 weken werken om “van 

Drugs en venerische ziekten
door Nina Huygen en Jeroen van der Beek

Ben de kneepjes van het ronselen 
te leren”.
Ben Olivieira omschrijft hij als een 
Surinaamse man van 55 jaar oud, 
1,40 m hoog en 1,30 m breed, 5 gou-
den tanden in zijn mond en behan-
gen met 6 gouden kettingen.
Muntz docu heeft niet de opzet van 
een aanklacht. Helemaal Muntz ei-

gen acteert hij juist als een corrum-
perende medewerker die ook een 
graantje probeert mee te pikken. 
Juist deze opzet verleidt Ben Oli-
vieira tot groteske uitspraken, hoe-
wel hij nooit vergeet dat het voor 
de radio is. Hij doet zich voor als 
redder van meisjes uit de goot die 
hij de mogelijkheid van een glan-
zende carrière aanbiedt. De fi nan-
ciering van de borstvergrotingen 
neemt hij op zich en rekent daarbij 
geen rente. Wel moeten de meisjes 
gedurende de contractperiode uit-
sluitend voor hem alleen werken.
“Die twee borsten moeten voor je 
werken, die moeten hun geld te-
rug verdienen. Maar dan krijgt zo’n 
meisje opeens een vriendje en die 
wil van dat contract af, omdat hij 
zelf met die borsten wil spelen. Dan 
sta ik dat meisje bij. Daar hebben 
we de ordedienst voor. Als zo’n jon-
gen niet redelijk is, dan moeten we 
met hem praten om hem redelijk-
heid bij te brengen.”
Ten tijde van de opnames woont 
Olivieira al in de villa in Overschie, 
maar over het pand in de Graaf Flo-
risstraat krijgen we niets te horen. 
Tijd om verder op onderzoek te 
gaan in de straat.

De dokter
Als de deur bij nummer 87 open-
gaat verschijnt daar het imposante 
postuur van Gerard de Koning. Hij 
heeft een half uurtje de tijd om 
over de straat en Olivieira te praten. 
“Dat mannetje heeft me meerdere 
malen bedreigd, maar daar lach ik 
om”, zegt hij. “Ik heb op vechtsport 
gezeten en ben voor niemand 
bang.”
Binnen ziet Jeroen dat het mooie 
herenhuis nog geheel in originele 
staat verkeert met marmer lambri-
sering en granito vloer in gang en 
keuken, oud parket in de woonka-
mer, glas-en-lood schuifdeuren en 
ornamenten plafonds. “Nu is dat 
weer helemaal mode”, zegt Gerard 
lachend. “Ik heb het bewust zo ge-
houden. Boven heb ik nog de oor-
spronkelijke fonteintjes”.
“De straat was zo leuk niet toen ik 
hier in 1979 kwam wonen”, vervolgt 

hij als we in zijn woonkamer zitten. 
“Het was een wanordelijke bende 
met veel drugsoverlast en crimina-
liteit en de politie deed helemaal 
niets. Het toentertijd linkse college 
had alleen aandacht voor de ach-
terstandsbuurten. Deze straat werd 
aan zijn lot overgelaten. De gezin-
nen waren inmiddels naar elders 

vertrokken, de cohesie was weg uit 
de straat, allerlei illegale paktijken 
hadden vrij spel. Nu is dat gelukkig 
anders. Sinds de straatvereniging 
met dat hoekpandje is er weer sa-
menhang. Ook dat er steeds meer 
gezinnen met kinderen komen, 
werkt heel positief. Ik weet zeker 
dat de politie nu wel komt als er 
sprake is van overlast of criminali-
teit”.

Dr. De Koning is dermatoloog en 
veneroloog. Hoewel hij verschil-
lende huidklinieken heeft gehad, 
houdt hij zich voornamelijk bezig 
met geslachtsziekten. Zijn praktijk 
had hij aan huis. Aangezien zijn cli-
entèle voor een groot deel bestond 
uit prostituees is het niet verwon-
derlijk dat de wereld van hem en 
die van Ben Oliviera elkaar overlap-
ten.
“Die meisjes hier op Katendrecht 
en elders deden het allemaal zon-
der condoom. Dan konden ze 100 
gulden extra vangen buiten hun 
pooier om. Dat risico namen ze 
dan. Het is een wereld van druk 
en afpersing. Die Oliviera ronselde 
meisjes van heinde en verre voor 
zijn zogenaamde modellenbureau-
tje, maar uiteindelijk kwamen ze al-
lemaal in de prostitutie terecht. Hij 
verkocht ze gewoon. Het was pure 
mensenhandel. Als ik dan zag dat 
het minderjarige meisjes betrof, 
belde ik de politie. Dan werd hij 
kwaad op mij en begon me te be-
dreigen. Dan zei ik ’Kom maar op, 

ik blaas je zo weg’”.
“En die ordedienst van hem, was je 
daar dan niet bang voor?”
“Ben je gek, die had hij helemaal 
niet. Het is een miezerig mannetje 
van 1,50 met een Napoleon com-
plex. Die ordedienst was allemaal 
bangmakerij.”
“Het was niet alleen Olivieira, die 
problemen maakte”, vervolgt Ge-
rard, “schuin aan de overkant rich-
ting hotel Floris zat een huis vol 
met Franse junks. Ze waren gewa-
pend en zorgden voor veel overlast. 
In het huidige hoekpandje zat een 
illegale coffeeshop. Daar werd con-
tinu geblowd en gehandeld. Hier 
tegenover woonde dat Italiaantje 
die Toos van der Valk heeft gegij-
zeld. Op de hoek tegenover het 
pand van Oliviera zat een winkeltje 
van een jongen die leather-look en 
latex outfi ts maakte en verkocht 
voor de homo-scene. Hij is meerde-
re malen bedreigd en heeft bakste-
nen door de ruit gehad. Uiteindelijk 
is hij vertrokken naar Drenthe. Er 
zijn afrekeningen geweest met do-
delijke afl oop. Kortom het was een 
puinhoop in de straat.”

Eenmaal buiten duizelde het Je-
roen een beetje van alle nieuwe 
misdrijven die hem ter ore wa-
ren gekomen. Was dat allemaal 
wel waar? En is het niet wat over-
dreven? Hij besluit een en ander 
te fact checken. Wat Jeroen het 
meest verbaasde was dat de man, 
die Toos van der Valk, de vrouw van 
Gerrit van der Valk (van het Van-
Der-Valk-horeca-concern) zou heb-
ben ontvoerd en gegijzeld in 1982 
ook uit onze straat kwam, want dat 
zou betekenen dat ook de Italiaan-
se maffi a hier genesteld was. Die 
zaak is in de media enigszins weg-
gedrukt door de geruchtmakende 
ontvoering van Freddie Heineken 
een jaar later, maar het was toen 
wereldnieuws.
Onderzoek via internet leert hem 
dat de daders uiteindelijk gepakt 
zijn en dat het inderdaad Italiaanse 
criminelen waren. Hun leider was 
Franco Cat-Berro. Hij was ontsnapt 
uit een Italiaanse gevangenis en 
gevlucht naar Duitsland waar hij 
in 1980 door de Duitse politie werd 
gearresteerd en uitgeleverd aan 
Italië. Daarna ontbreekt elk spoor 
van hem tot de bovengenoemde 
ontvoering. Er waren voor de poli-
tie geen aanwijzingen voor Neder-
landse betrokkenheid. De hand-
langers van Berro kwamen uit 
Konstanz (Duitsland), hij reed in 
een Mercedes met Duits kenteken 
rond en bij de overval spraken ze 
Italiaans en Duits. Aan de andere 
kant zijn niet alle daders zijn opge-
pakt en is van de 12,5 miljoen gul-Ben Olivieira

Gerard de Koning

  55 JAAR OUD, 1,40M HOOG EN 
1,30 BREED, 5 GOUDEN TANDEN 
EN 6 GOUDEN KETTINGEN
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den losgeld slechts een klein deel 
terug gevonden.
Al surfend op het world-wide-web 
stuitte Jeroen op een document, 
dat mogelijk meer licht laat schij-
nen op de bewering van Gerard de 
Koning.

De Hoofdcommissaris
In zijn memoires ‘Dossier Blaauw: 
memoires van een oud-hoofdcom-
missaris van politie’ (2010), maakt 
commissaris Blaauw gewag van de 
ontvoering van Joke Otto, de vrouw 
van een bankfi liaalhouder in Rot-
terdam, door een Italiaanse gang-
sterbende in 1986. Voor losgeld kon 
haar man haar terugkrijgen. Het 
is een spannend verhaal, waarbij 
de politie in een wilde achtervol-
ging de overvallers met het losgeld 
van 1,4 miljoen op de hielen zit van 
Rotterdam naar Amsterdam. De 
politie-heli werd bij Den Haag met 
een zwaar kaliber geweer vanuit de 
vluchtauto beschoten. In de Schip-
holtunnel veroorzaakten de vluch-
ters een fi le en kaapten onder be-
dreiging van een vuurwapen een 
andere auto. De politie heli lette 
daardoor op de verkeerde auto en 
zo wisten de gangsters te ontsnap-
pen. Maar alles was nog niet verlo-
ren. Blaauw schrijft:
“Op de in de Schipholtunnel ge-
kaapte Audi, die in Amsterdam 
werd teruggevonden, vond de 
technische recherche vingerspo-
ren, die zonder enige twijfel kon-
den worden teruggebracht op de 
beruchte Italiaanse crimineel Nata-

le Piredda, die vroeger in de Graaf 
Florisstraat in Rotterdam had ge-
woond.”
Ook deze ontvoering kreeg inter-
nationale pers. De zaak is goed af-
gelopen. Joke Otto werd vrijgelaten 
en de identiteit van de andere drie 
ontvoerders kon worden vastge-
steld. Ze zijn echter niet gepakt. De 
uitermate gevaarlijke bende werd 
internationaal gezocht wegens een 
reeks bankovervallen. Twee van 
hun zijn in 1987 bij een hevig vuur-
gevecht met de politie in Brescia, 
Italië omgekomen. Natale Piredda 
was hier niet bij betrokken.
Omdat deze ontvoeringszaak wel 
rechtstreeks naar onze straat leidt, 
lijkt het aannemelijk dat Gerard de 
Koning zich vergist heeft. Het be-
trof niet de ontvoering van Toos 
maar die van Joke. Hoe dan ook, 
dat er zware Italiaanse criminelen 
in de straat woonden is hiermee 
wel bevestigd.

De Junkie
In juni 2018 overleed Roland van nr 
103. Een aardige en (soms wel heel 
erg) relaxte vent die vooral veel vis-
te. Dat hij een zwaar gebruiker was, 
is Jeroen lange tijd ontgaan. Me-
debewoner Eric doet een boekje 
open. Roland is nagenoeg zijn hele 
leven verslaafd geweest. De vieze 
naalden en ongezonde levensstijl 
hebben uiteindelijk hun tol ge-
eist. Vroeger zwierf hij op straat en 
hoorde hij bij de groep van Perron 
Nul. Dit door dominee Hans Visser 
opgezette opvangcentrum, waar 

heroïneverslaafden gratis metha-
don konden krijgen, heeft bestaan 
van 1987 tot 1994. De bedoeling was 
om de overlast van junks en dealers 
rond het centraal station te vermin-
deren. De opvang had echter een 
aanzuigende werking. Verslaafden 
uit heel Nederland en ver daarbui-
ten kwamen er naar toe. Op een 
gegeven moment bivakkeerden 
er zo’n duizend zwaar verslaafde 
mensen. Dit bracht veel overlast 
met zich mee. Na de ontmanteling 
in december 1994 verplaatsten de 
drugs gerelateerde problemen zich 
naar de binnenstad en Spangen.
Eric vertelt dat de Graaf Florisstraat 
door haar anonieme karakter een 

grote aantrekkingskracht had op 
de vele zwervende junkies. Het was 
ook een belangrijke doorgangsrou-
te van Heemraadssingel (waar veel 
verslaafden hun dag doorbrachten) 
naar Perron Nul en vice versa. “Ei-
genlijk heeft Roland op zijn oude 
plekje later een kamer kunnen krij-
gen”, concludeert Eric.
Het moge duidelijk zijn. Naast de 
eerder genoemde criminaliteit 
werd de Graaf Florisstraat in deze 
periode hevig geconfronteerd met 
de aan drugs gerelateerde overlast.

De Hotels
Roemrucht zijn in die tijd ook de 
hotels in de straat. De straatkrant 
ging in 2013 langs bij hotel Turkuaz, 
aan het Henegouwerplein dat toen 
net grondig opgeknapt was. De be-
richtgeving over dit hotel varieerde 
maar de meeste bewoners waren 
hier positief over. Gerard de Ko-
ning, die eerder ook op 3A woonde, 
noemt het het enige normale hotel 
in de straat. Daarentegen hadden 
de hotels in het ‘rijke deel’ van de 
straat juist een veel slechtere repu-
tatie.
De laatste rating op Trip Advisors 
van Hotel Floris op nummer 70 was 
een 1,2. Het stond slecht bekend. 
Het voormalige Hotel Heemraad 
(hoek Heemraadssingel) wordt in 
het eerder genoemde artikel over 
Hotel Turkuaz een regelrechte 
hoerentent genoemd. Later is het 
in gebruik genomen door diverse 

uitzendbureaus om er tijdelijke ar-
beidskrachten in te huisvesten (het 
‘Polenhotel’).
Veel slechter nog moet het gesteld 
zijn geweest met het pension op 
nummer 114 waar volgens Henny 
van Bokhoven veel uitbuiting was. 
Ook het hotel op de nummers 97 
en 99 was volgens haar erg louche. 
Ergens midden jaren tachtig is het 
waarschijnlijk op last van de brand-
weer gesloten, waarna het in han-
den viel van speculanten.
Al deze hotels zijn inmiddels tot op-
luchting van de buurt gesloten en 
verbouwd tot woningen en appar-
tementen. Hotel Turkuaz en Hotel 
Floris zijn onder nieuwe eigenaars 

recentelijk getransformeerd tot 
respectievelijk Le Marin en Le Petit 
Marin.

De Conclusie
Concluderend kunnen we stellen 
dat de straat in de periode 1979 
– 2001 een enorme malaise heeft 
ondergaan. Aan bescherming van 
de bewoners heeft het ontbroken 
door een totale afwezigheid van 
handhaving, ondanks de vele ver-
zoeken daartoe.
Speculanten, malafi de bedrijfjes, 
pooiers en criminelen hadden vrij 
spel en konden wanneer het hun 
uit kwam voor eigen rechter gaan 
spelen. Zware criminelen konden 
hier veilig onderduiken. Bovendien 
werd de straat ook nog eens bloot 
gesteld aan een sociaal experiment 
voor zwaar verslaafde junks, die zijn 
weerga in de wereld niet kent. Het 
omslagpunt voor de straat ligt dan 
ook bij de ontruiming van Perron 
Nul. 
De straat is er weer bovenop geko-
men. Niet dankzij hulp van de ge-
meente, maar door het feit dat er 
na een periode van verval en spe-
culatie steeds meer eigenaar-be-
woners zijn gekomen, die hart voor 
de straat hebben en iets moois van 
hun woonomgeving willen maken. 
Er is weer cohesie gekomen. De 
vele activiteiten geïnitieerd vanuit 
de straatvereniging hebben daar 
zeker toe bijgedragen.

Hoofdcommissaris Blaauw

Roeland

In the day of confession
We cannot mock a soul

Oh, when there’s too much of nothing
No one has control

(T.S. Eliot)

 OP DE GRAAF FLORISSTRAAT 
WOONDE DE BERUCHTE ITALIAAN-
SE CRIMINEEL NATALE PIREDDA
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Waar de gevels van de huizen in-
middels al minimaal 100 jaar oud 
zijn, leeft de straat ook al zo’n 23 
jaar in andere een dimensie, na-
melijk als website in cyberspace… 
Tijd voor een trip door het digitale 
archief.

2000 – Website 1.0
4 maart 2000 was de datum waarop 
het allemaal begon. Op een regen-
achtige dag zien we zien we Graaf 
Floris zelf in vol ornaat, gezeten 
op zijn witte paard, over de brede 
stoep richting de Heemraadssingel 
schrijden om daar het bordje met 
het adres www.graaffl orisstraat.nl 
te onthullen en de straat offi cieel 
het digitale tijdperk in te loodsen. 
De website was hiermee geopend, 
waarna de technofanfare van au-
tokunstenaar Olaf Mooij deze fees-
telijkheid nog eens extra muzikale 
kracht bij zette. 

De website zelf was in de weken 
daarvoor gebouwd door Gies van 
de Kamp, die in die tijd haar hand 
oefende als grafi sch ontwerpster. 
Ze gebruikte het programma Go-
Live. De eerste versie van de site 
is voor de gelegenheid van het 
eeuwfeest weer even live gezet, zie 
https://graaffl orisstraat.nl/oudst/. In 
die tijd was je nog blij met weinig. 
De site was wars van web conven-
ties – die waren er toen nog niet – 
en oogt heerlijk vintage. De afbeel-
dingen hield Gies express klein, 
want anders duurde het laden van 
de website veel te lang. De site was 
gevuld met weetjes, handige te-
lefoonnummers, geschiedenis en 
aankondigingen. Na de initiële live-
gang nam Jeroen Leemans het on-
derhoud op zich.

De straat met website en krant
door Peter Reitsma

2006 – De TeleGraafFloris – 
stencileditie
Voor de eerste editie van de Tele-
GraafFloris, de krant van de straat, 
gaan we terug naar 2006. Harold 
Smits presenteert de uitkomsten 
van een onderzoek naar de leef-
baarheid van de straat dat onder 
55 bewoners is uitgevoerd. Samen 
met opbouwwerker Thessa Bakker 
wordt er een conceptagenda opge-
steld om de leefbaarheid verder te 
vergroten en €9000,- straatbudget 
zeker te stellen. Onderdeel daarvan 
was een nieuwsbrief voor de com-
municatie en voilá: de straatkrant 
zag het licht. 
“We wilden veel leden voor de 
straatvereniging werven, zodat we 
met zijn allen het pandje 88a kon-
den huren “, vertelt Harold Smits,  
“daarom moest er programmering 
zijn. Daarbij was de straatkrant es-
sentieel. We communiceerden al-
lerlei ideeën alsof ze al helemaal 
uitgedacht waren. Die moesten 
daarna dan wel uitgevoerd wor-
den.” De naam TeleGraafFloris 
vond de redactie goed passen bij 
de smeuïge, lichtvoetige schrijfstijl 
die men in de krant hanteerde.
De eerste editie werd gemaakt in 
MS Word en als stencil huis aan huis 
bezorgd. De daaropvolgende edi-
ties worden voornamelijk per email 

bezorgd aan abonnees (gratis). De 
vroege (en latere)  jaargangen zijn 
nog allemaal te lezen via de hui-
dige website en geven een goed 
beeld van het veelvoud aan kleine 
en grote activiteiten in die tijd. De 
eerste nummers zijn qua inhoud 
ook al maatgevend voor de latere 
jaargangen van de TeleGraafFloris: 
de rubriek Nieuwe Buren, artikelen 
over de buurstraten en interviews 
met markante wijkbewoners.

2007 – Website 2.0 – Blogger, 
Facebook en Twitter
In 2007 werd de straat website 
gerebrand door Harold Houdijk 
met een modernere en lichtere 
look&feel als resultaat. De inhoud 
bleef zo’n beetje gelijk. 

In 2004 was er al een straat 
weblog opgericht bij Google Blog-
ger. Weblogs waren helemaal hip 
in de noughties en hier werden alle 
nieuwtjes van de straat geplaatst. 
Ofschoon in de archiefmodus, is dit 
weblog nog steeds live en te bekij-
ken op:
https://graafflorisstraat.blogspot.
com/. Zeker een bezoekje waard 
voor de nostalgen onder ons.

In 2011 kwamen daar ook nog eens 
Facebook en Twitter (@GraafFloris-
Str) presenties bij. De Graaf Floris-
straat was all over the place. 

2008 – TeleGraafFloris – PDF 
Harold Smits is drie jaar lang hoofd-
redacteur van de inmiddels vier 
keer per jaar verschijnende Tele-
GraafFloris als Kees de Wit in 2009 
het stokje overneemt. Kees ge-
bruikt InDesign en transformeert 
de krant naar een fraai gestyleerde 
PDF-versie die per email verstuurd 
wordt naar de abonnees. 
In 2011 neemt Luuk van der Meer 
de hoofdredactie over. De redactie 
groeit en er wordt steeds serieu-
zer geschreven. Er komen nieuwe 
rubrieken zoals De Verbouwing, 
Vanouds en Kids-in-the-Street en 
er komen vaste columns (Liesbeth 

en John) en veel recensies (cafés, 
restaurants, speeltuinen). De krant 
wordt daarmee ook steeds dik-
ker of liever gezegd, steeds langer, 
want het is een PDF.

2014 – Website 3.0 en Tele-
GraafFloris nieuwsbrief
In 2014 dan verschijnt de website 
in zijn huidige vorm. Het ontwerp 
is wederom verzorgd door Harold 
Houdijk. De techniek wordt ge-
daan door Peter Reitsma, die de 
nieuwe hoofdredacteur wordt en 
tevens webmaster.
De site is gebaseerd op het content 
management systeem Wordpress 
en kan daarom gemakkelijk geüp-
date worden, hiermee is het sepa-
rate weblog niet meer nodig. De 
nieuw geschreven artikelen wor-
den allemaal op de website gepu-
bliceerd. De TeleGraafFloris wordt 
een vier keer per jaar verschijnen-
de elektronische nieuwsbrief met 
daarin verwijzingen naar de nieu-
we artikelen op de website. De re-
dactie bestaat afwisselend uit zo’n 
4 tot 5 mensen die per krant zo’n 10 
tot 15 artikelen schrijven. 

Statistieken

Jaargangen 
TeleGraafFloris

18

Abonnees 366

Artikelen 651

Bezoekers/maand ~1400

Bezoekers totaal 
sinds 2017

83.300

Terugkerende be-
zoekers sinds 2017

640

Bounce
percentage

~75%

Sessieduur 1m30sec

Vanwege de vele artikelen over uit-
eenlopende onderwerpen heeft de 
website een hele hoge vindbaar-
heid; hij komt hoog terug in de 
Google zoekresultaten. Gevolg is 
dat er veel bezoekers op de web-
site landen die eigenlijk niks op de 
site te zoeken hebben. Dit is terug 
te zien in het hoge bouncepercen-
tage (=bezoekers die niet verder 
komen dan één pagina op de web-
site) en de relatief korte gemiddel-
de sessieduur.

Graaf Floris onthult nieuwe naam-
bord

Eerste versie website

Eerste TeleGraafFloris

Eerste TeleGraafFloris

Technofanfare
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Dit citaat is afkomstig van mijn fa-
voriete fi losoof, de Joods Oosten-
rijkse denker Martin Buber (1878-
1965) in wiens denken alles draait 
om wat voor hem de essentie van 
het bestaan is, de dialoog.
Buber geeft het begrip dialoog 
een bredere betekenis dan die van 
tweespraak. In zijn optiek omvat 
het voeren van een dialoog veel 
meer dan het spelen van een spel 
van vraag en antwoord, het gaat 
ook over ‘verantwoordelijkheid ne-
men voor het bestaan van de an-
der’, zoals hij het omschrijft. Zijn 
fi losofi sche hoofdwerk Ich und Du, 
dat hij in 1923 schreef, gaat hier-
over.
In de ontmoeting tussen twee we-
zens kan het gebeuren, aldus Bu-
ber, dat zij worden getroffen door 
de andersheid van de ander. Dit 
geraakt worden duidt Buber aan 
als ‘liefde’, opgevat in de zin van 
een ruimte scheppende kracht. 
‘Authentiek existeren’ is de term 
die hij gebruikt om te markeren 
wat er aan de hand is wanneer ik 
reageer op de ander, in de ruimte 
die ontstaat tussen Ik en Jij. Op dat 
moment is de ontmoeting niet te 
sturen en er valt niet op te antici-
peren, stelt Buber. De ontmoeting 
overkomt je. Het is een krachtig 
moment, een moment dat – als 
een blikseminslag – inbreuk maakt 
op onze alledaagse verwachtingen 
en gedragingen. 
Zo beschrijft Buber dus bijvoor-
beeld over de ontmoeting met een 
boom. 
Ha! Ik weet nog goed hoe bespotte-
lijk ik dat vond als 19-jarige student 
Wijsbegeerte! Ik moest denken 
aan een spotrijm naar aanleiding 
van het boek Wie is van hout, waar-
in de Nederlandse psychiater Jan 
Foudraine pleit voor een huma-
nere omgang met psychiatrische 
patiënten: huilend liep hij door het 
woud hier was iedereen van hout.
Die avond keek ik door het raam 
van mijn slaapkamer in mijn ou-
derlijk huis dat grensde aan het 

Een boom bekijken
door Liesbeth Levy, fi losofe en directeur van KCR (Kenniscentrum Cultuureducatie Rotterdam)

Amsterdamse Sarphatipark. 
Voor het eerst in 19 jaar vielen mij 
de prachtige kastanjebomen op 
die al die jaren ongemerkt een es-
sentieel onderdeel waren geweest 
van mijn ‘thuis’ gevoel. En opeens 
viel het kwartje.
Bijna dertig jaar geleden was het 
liefde op het eerste gezicht tus-
sen mij en de Graaf Florisstraat. Ik 
weet nog goed dat ik, hartje zomer, 
de straat in fi etste en verwelkomd 
werd door een erehaag van plata-
nen. 
Zouden deze Platanen mij hetzelf-
de thuisgevoel geven als de Kas-
tanjebomen uit mijn jeugd? Het 
antwoord was driewerf ja.
Het was genieten om op de brede 
stoep te zitten met opgroeiende 
kinderen onder de groene blader-
kronen. Maar de relatie verdiepte 
zich pas echt toen we aan de voor-
kant gingen slapen en ik op oog-
hoogte kwam met de machtige 
boomkruinen van de platanen. Ie-
der seizoen was een feest voor de 
zintuigen.
In de winter vormden de kale tak-
ken prachtige sjablonen waar ik 
uren naar kon kijken. Hoe mooi ook 
als deze takken bedekt werden 
met sneeuw en de haikudichter in 
mij wakker werd wakker gekust:

De tak,
Besneeuwd voor het raam,
Een winterse groet

Het tere groen in de lente en het 
geluid van fl uitende vogels in de 
vroege ochtend. Het bladerdek in 
de zomer als een levende parasol 
verkoeling gevend in (soms ondra-
gelijke) hete nachten, of als leven-
de paraplu’s tijdens regenachtige 
herfstavonden.
En dan te bedenken dat de plata-
nen van de Graaf Florisstraat er al 
een eeuw lang staan. Hun verre 
buur aan de Westersingel was im-
muun voor de vlammen toen de 
stad daar – 14 mei 1940 – platbrand-
de. De platanen in de Graaf Floris-

straat waren de stille getuigen van 
hoe de Joodse bewoners van deze 
straat werden afgevoerd om ver-
moord te worden in het Oosten. De 
Stolpersteine in deze straat herin-
neren ons eraan wie ze waren en 
waar ze woonden.
Nu 100 jaar later zijn onlangs rond 
de stammen van de platanen 
tuintjes aangelegd en bankjes ge-
plaatst. We kunnen de oude reuzen 
niet vragen wat zij hiervan vinden, 
maar tja een goede boom behoeft 
geen franje. Al helemaal niet als je 
bedenkt dat in de Griekse mytho-
logie de Plataan gewijd is aan Ar-
temis, godin van de wilde natuur 
en de jacht, en de Griekse dichter 
Theokritos, die in zijn bruilofts-
lied voor Helena vermeld dat de 
Plataan gewijd is aan de mooiste 
vrouw op aarde. 
‘ik bekijk een boom….’ is het toe-
val dat Bubers hoofdwerk Ich und 
Du net als de Graaf Florisstraat 100 
jaar oud is? Buber ontwikkelde zijn 
dialoogfi losofi e om ons bewust te 
maken van de realiteit van de men-
selijke ontmoeting. Hij deed dat in 
een woelige tijd: het Interbellum 
met de onvoorstelbare verschrik-
kingen van de loopgraven van de 
Eerste Wereldoorlog nog vers in 
het geheugen.

Het voert misschien te ver om deze 
tijd met dat beruchte interbellum 
te vergelijken, al leven wij opnieuw 
met de dreiging van oorlog in Eu-
ropa. Nog steeds zijn Bubers woor-
den daarom zoveel waard. Hij ziet 
de dialoog immers als een smal pad 
van rechtvaardigheid dat zich niet 
buiten de werkelijkheid bevindt, 
maar als een humane tussenruim-
te die overal belopen kan worden. 
Als de ruimte die we maken als we 
een ander ontmoeten of dat nou 
een mens  een dier of een boom 
is. Ons eeuwfeest vieren wij, bewo-
ners van deze straat, daarom niet 
alleen met elkaar maar ook met de 
100-jarige platanen die onze felici-
taties meer dan waard zijn. 

“Ik bekijk een boom… Ik kan hem bij een soort indelen en als exemplaar 
observeren, naar bouw en levenswijze… Het kan echter ook geschieden, 
tegelijk uit wil en genade, dat ik bij het bekijken van de boom in een 
Relatie ermee wordt opgenomen en dan is de boom geen “Het” meer… 
In levenden lijve staat hij tegenover mij en heeft hij met mij te maken, 
zoals ik met hem – alleen anders… Dat levende geheel, die eenheid van 
de boom die zich onttrekt aan zelfs de scherpste blik van wie slechts 
onderzoekt, en die zich ontsluit voor de blik van wie Jij-zegt, is er juist 
dan wanneer die mens er is: juist hij staat de boom toe geheel en al die 
eenheid te manifesteren, en dan manifesteert de boom die ook.”

DE BURGEMEESTER

Op het mooi gelegen hoekje van de Meineszlaan 
en de Vierambachtstraat, tegenover Museum 
voor Paal, zit sinds 2019 proefl okaal De Burge-
meester.  De TeleGraafFloris was er destijds als 
eerste bij om dit café – op kruipafstand van de 
Graaf Floris – te recenseren. Sinds die tijd is De 
Burgemeester, met het grote terras in de zomer, 
verder doorgegroeid in populariteit en een begrip 
geworden in de buurt. Eén van de go-to places.
Bruin café in een nieuw jasje
Merijn, samen met zwager Anne, eigenaar van de Burgemeester is nog 
steeds heel enthousiast. Een bruin café in een nieuw jasje, dat is wat ze 
met de bar en proefl okaal hebben neergezet. Drankjes, koffi e en hapjes 
van hoge kwaliteit, zo veel mogelijk lokaal, en met liefde en kennis van 
zaken geserveerd. Verder is er snelle Wifi , voor de ZZP-ers overdag, en is 
het betalen Pin-only. 
5 bieren van de tap
Dat de heren een verhaal hebben bij het lekkers dat ze serveren, was me 
bij mijn eerdere bezoek al gebleken. Toen werd mij Lefort Tripel van de tap 
aangeraden, een goudblond bier dat (in 2016) als beste tripel ter wereld 
verkozen is. En warempel, echt heel lekker! Zo’n bier waarvan de smaak 
nog dagen op je tong blijft nagalmen.
Naast Lefort hebben ze nog 5 bieren op de tap, een hele reeks op fl es, en 
een mooie wijnkaart. Let wel op, het bord met de tapbieren komt zonder 
prijsvermelding. Hou je rekening in de gaten, of check de prijzen op de 
kaart, mocht je op een beperkt budget de hele lijst wil afwerken. 
Hapjes
Vanuit de keuken serveert de kok een daghap, met keuze uit drie gerech-
ten van een wekelijks veranderende kaart. De borrelhapjes zijn ook het 
proberen waard, met name de verschillende soorten bitterbal: gevuld 
met vlees, met oesterzwam (vanuit Rotterzwam) of met rode biet.
Nog onbekend met De Burgemeester? Dan is het de hoogste tijd! Voor 
meer informatie, bezoek: https://www.deburgemeesterrotterdam.nl of 
loop er gewoon heen. De kans is wel levensgroot dat je er straatgenoten 
gaat treffen. (PR)
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We vieren dit jaar het eeuwfeest 
van de straat. En in 2020, nét voor 
corona vierden we het 25-jarig jubi-
leum van de straatvereniging. Hoe 
is de vereniging ontstaan, wie wa-
ren daarbij betrokken? Hoe is het 
de vereniging sindsdien vergaan? 
Twee van de initiatiefnemers van 
het eerste uur wonen hier nog al-
tijd: Claas Westerhof en Gies van de 
Kamp. Nina gaat bij ze op bezoek, 
duikt het verenigingsarchief in en 
reconstrueert het verhaal van de 
Vereniging Ter Bevordering.
Het was begin jaren negentig. Per-
ron Nul en de G.J. de Jonghweg 
waren nog open. Er liepen junks 
en onduidelijke types in de Graaf 
Florisstraat en omliggende stra-
ten. “Het was nog niet het gewilde 
wijkje dat we nu zijn,” zegt Gies. 
Gies en Sjoerd waren in 1988 in de 
Graaf Florisstraat komen wonen, 
Claas en Marieke in 1992. Ze zijn de 
jonge stellen, die ongeveer tege-
lijkertijd kinderen krijgen, in een 
straat waar dan voornamelijk ou-
dere mensen wonen. “Van zwan-
gerschapszwemmen in Oostervant 

had ik contacten overgehouden,” 
blikt Gies terug. Die ouders met 
jonge kinderen wilden samen wat 
doen, wat ondernemen. 
Een kans deed zich voor toen de 
beheerder van de coffeeshop op 
88a de huur opzegde. “Jarenlang 
had de woningbouwvereniging 
gepoogd die man daar weg te krij-
gen, maar hij wilde van geen wij-
ken weten,” weet Claas. De panden 
in de Witte van Haemstedestraat 
werden intussen opgeknapt. Toen 
de renovatie klaar was ging de 
huurder er toch uit. Die jonge ou-
ders dachten toen: leuk om dat sa-
men te beheren, samen dingen te 
organiseren. Samen stapten ze op 
Woonstad af met een voorstel. 
En vond de woningbouwvereni-
ging het goed dat jullie daar als 
buurtbewoners wat gingen doen? 
“Ja joh! Die hoekpanden raakten 
ze aan de straatstenen niet kwijt!” 
roept Gies uit. De hoekpandjes wa-
ren ervoor allemaal winkeltjes ge-
weest. Veel waren in slechte staat. 
Zeker in een woonstraat als de 
Graaf Florisstraat kon de woning-
bouwvereniging daar niets mee. 
Ze waren bij Woonstad maar wat 
blij dat er een voorstel kwam van 
bewoners, waarmee er wat leven in 
de brouwerij kwam. 

Ontstaan van de Vereniging
door Nina Huygen

Ouwe zooi
En zo is de buurt zo goedkoop aan 
het pandje gekomen: er werd een 
lage huur gevraagd, met de toe-
zegging dat de bewoners het zelf 
zouden opknappen. Die jonge stel-
len hadden met elkaar de nodige 
kennis en kunde in huis. En de wil 
om er iets van te maken.
En dat was geen overbodige luxe. 
Wat ze er aantroffen? Gies: “Het 
was echt een onooglijk pand. Met 
tapijt op de muur. Doorrookt. Alles 
kapot, viezig. In vreemde kleuren. 
Zwart, rood, groen, geel en posters 
van Bob Marley.” En Claas herin-
nert zich dat het er vol hing met 
tuinslangen als elektriciteitskabels. 
Echt een gevaarlijke toestand. Ze 
hebben er maanden met z’n allen 
aan geklust, in een aantal klus-
weekenden, voordat ze de eerste 
activiteiten konden organiseren.
Vóór de coffeeshop had er een 
groenteboer in gezeten, die daar 
ook woonde met het gezin, in het 
achterhuis en op de vliering van de 
winkel – kun je je toch niet meer 
voorstellen! De keuken was heel 

klein, alleen het achterste gedeelte. 
Er werd een doorgeefl uik gemaakt 
vanuit de keuken naar de bar. Een 
bevriende werktuigbouwkundige 
soldeert het zink van de bar. Achter 
de bar wordt een vloertje gemaakt, 
zodat je daar kon staan.
Claas dist nog een met smaak het 
volgende verhaal op. Na een paar 
maanden moesten ze een man-
netje laten komen omdat het riool 
verstopt zat. “Hij zet er zo’n hoge 
drukspuit op, en … wham! Kwam de 
hele lading terug!” Wat bleek? De 
wc was helemaal niet op het riool 
aangesloten. Een verlengde buis 
liep gewoon het zand in. Jarenlang 
was dat kennelijk goed gegaan, 
maar op een gegeven moment 
raakt dat toch vol. In die tijd is het 
pandje dus pas aangesloten op het 
riool (!).

Gezamenlijke activiteiten
Oorspronkelijk waren het zes stel-
len en een vriend van een van hen 
die begonnen aan dit avontuur. Ta-
mar & Rob, Pieternel & Jan, Claas & 
Marieke, Steven en Marylène, Wim 
& Jet, Sjoerd & Gies. Vriend Erwin 
woonde ergens anders, maar hij 
is het die het restaurant-gebeuren 
heeft opgezet. Hij had dit concept 
overgenomen uit Amsterdam, 
waar zoiets al bestond.
In de archieven van de vereniging 

vinden we de eerste notities date-
rend van 7 augustus 1994. De be-
woners buigen zich dan over de 
vraag of het initiatief een vereni-

ging of een stichting moet worden. 
Ook is er melding dat ze het pandje 
willen bestemmen voor “collectie-
ve activiteiten, zoveel mogelijk met 
een meerwaarde voor de straat, 
b.v.: leestafel, espresso, zondagoch-
tendconcert, lezing, presentatie, 
vergadering, verjaardagsfeest, kin-
derpoppenkast, expositie, af en toe 
een gezamenlijke maaltijd en een 
bierbrouwerij in de kelder.” 

Ze kwamen erachter dat een ver-
eniging het meest passend zou 
zijn. Het was Claas die de naam 
bedacht. “Het moest iets positiefs 
zijn en niet teveel vastleggen. Zo 
kwam ik op de naam ‘Ter Bevor-
dering’.” Toen Gies de vereniging 
onder deze naam wilde inschrij-
ven bij de Kamer van Koophandel, 
vond de dienstdoende beambte 
dat die naam niet kon. ‘Ter bevor-
dering van wat dan?’, wilde hij we-
ten. “Bevorderen in het algemeen, 
antwoordden wij. Maar dat vond 
hij niet specifi ek genoeg. Wij von-
den dat leuker en beter, dat het 
nog een beetje open bleef. Na een 
kwartier heen en weer gepraat zei 
die man: ‘Weet je wat, ik schrijf het 
nu zo in, en dan komt u maar terug 
als u het precies weet. De naam 
kan altijd nog aangepast worden.’ 
Maar natuurlijk zijn wij nooit te-
ruggekomen!”, schatert Gies. Op 
14 februari 1995 was de vereniging 
een feit. Gies en Claas vormen sa-
men met Margreet (ook nog altijd 
woonachtig in de straat) en Erwin 
het eerste bestuur.

Hapsalon en Linke Soep
Claas is ook de bedenker van de 
namen van twee andere initiatie-
ven: ‘Hapsalon’ en ‘Linke Soep’. Het 
begon met Hapsalon. Elke vrijdag-
avond werd er gekookt. Hier moest 
je voor intekenen. Er werd dan een 
simpele maaltijd geserveerd, zoals 
een stamppot. En je ging dan met 
z’n allen tegelijk aan tafel. Veel van 
de jonge gezinnen deden hier aan 
mee. “Handig hoor. Je kwam met 
je kinderen, je hoefde dan niet te 
koken. Tenzij je natuurlijk zelf de 
kookbeurt had.” 

Linke Soep groeide van een 
eenmalig iets uit tot een restau-
rant dat elk weekend open was. 
Elke zaterdag en zondag werden er 
twee 3-gangen maaltijden gekookt 
en geserveerd op 88a. Er was plek 
voor ongeveer 20 personen. Je kon 
per gang kiezen uit twee gerech-
ten: een vegetarische variant en 
een niet-vegetarische. Claas: “We 
maakten schema’s om het te be-
stieren: twee koks en twee mensen 
in de bediening. Het was een vrij-
willigersrestaurant met onbetaalde 
werkkrachten.” De gasten betaal-
den voor het eten en het drinken. 
Van de opbrengst van het restau-
rant werd het eten betaald en een 
deel van de huur van het pandje. 
“Dat kon toen allemaal nog.” Al-
thans, dat dachten de initiatiefne-
mers.” Zo meer daarover. 
Bij Linke Soep kwamen ook men-
sen uit de bredere buurt. Er waren 
meerdere hobbykoks, eentje zelfs 
uit Utrecht. Ook Claas stond regel-
matig in de keuken, en zijn Marieke 
dan in de bediening. “Het is grap-
pig hoe de setting bepaalt hoe 
mensen zich gedragen,” overdenkt 
Claas. Als ze in het pandje zelf iets 
organiseerden, waren de mensen 
heel zelfredzaam. Maar zaten ze 
daar te eten bij Linke Soep, dan 
gedroegen ze zich ook alsof ze in 
een restaurant zaten. “Liet iemand 
een vork vallen, dan was het van: 
‘Mijn vork is gevallen, kun je even 
een nieuwe aangeven?’ Terwijl ze 
precies wisten waar het bestek lag. 
Interessant hoe de setting bepaalt 
hoe je je gaat gedragen.” 
Ik herken het. Toen we in 2021 in 
de lockdown zaten en een tijdelijk 
Graaf Florisschooltje hadden inge-
richt in het hoekpandje, werden 
de dienstdoende ouders niet meer 
bij hun voornaam aangesproken 
maar door de kinderen op slag ‘juf’ 
of ‘meester’ genoemd. De setting 
bepaalt het gedrag.

Obligaties
Uit de vergaderverslagen van het 
eerste jaar maken we op dat het 
fi nancieel nog niet lekker liep. De 
verbouwing had veel gekost (op-
bouw bar, keuken, aanleg toilet, 
verwarming en vervanging van 
een ruit  die – helaas helaas – net 
was gesneuveld voordat de verze-
kering was afgesloten) en liep nog 
altijd door: elke woensdag avond 
was er klusavond. Besloten werd 
extra leden te werven. Aan het 
eind van het jaar waren er 50 be-
talende leden. Claas: “De ouderen 
in de straat waren wel uitgenodigd, 
maar hielden zich afzijdig van onze 
initiatieven. Het was toch vooral de 
jonge garde die erop afkwam.” Ook 
werden obligaties uitgegeven voor 

Obligaties

 JA JOH! DIE HOEKPANDEN 
RAAKTEN ZE AAN DE STRAATSTE-
NEN NIET KWIJT!
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100 gulden per stuk (nu zouden we 
dat ‘crowdfunding’ noemen), om 
investeringen te kunnen doen voor 
de verbouwing. In de stukken van 
de vereniging kom ik nog een paar 
van die obligaties tegen. 
Gies geeft aan dat haar Sjoerd een 
grootaandeelhouder was van de 
obligaties. “Ik geloof dat die obli-
gaties nooit uitgekeerd zijn,” denkt 
Claas. “Eens in de zoveel tijd begon 
Sjoerd erover. Hij kreeg dan een 
wijntje om hem koest te houden, 
dan was het onderwerp weer van 
tafel.” Nee, die obligaties zijn inder-
daad nooit uitgekeerd, weet Gies. 
Maar de liefde voor het initiatief 
was belangrijker dan het geld.

Bier brouwen
In 1997 kwam er op donderdagen 
een borrelavond bij. “Op een van 
die borrelavonden,” vertelt Claas, 
“kwam iemand binnen en ging aan 
de bar ging zitten. Hij informeer-
de naar de wiet. Toen hij erachter 
kwam dat het geen coffeeshop 
meer was, is hij weer afgedropen.”  
In de kelder van het hoekpandje 
werd bier gebrouwen, wel vier ver-
schillende soorten! Dat bier werd 
ook verkocht in het vrijwilligersres-
taurant. 
Ook was er eens voor Halloween 
een heksendiner. Er was een toetje 

met amandel onder de welluiden-
de naam: ‘heksenteennagels’. “Nie-
mand hoefde dat!”, grinnikt Claas. 
“Het klonk gewoon te smerig.” 
Dat doet me denken aan de ‘afge-
hakte vingerkoekjes’ die we later 
met Koken à la Flo wel eens heb-
ben gemaakt voor Halloween. Met 
aan één uiteinde jam (bloed) waar 
de vinger was afgehakt, en een 
amandel als nagel. Jongere kinde-
ren vonden dat realistisch eng, die 
durfden die koekjes niet te pakken. 
In 1997, vermeldt het archief, is er 
elke laatste woensdagavond van 
de maand fi losofencafé, met the-
ma’s als: De plagiaatmaatschappij 
(de ethiek van de georganiseerde 
anarchie) en De maatschappij van 
de gekrenkten (de ondragelijke 
verdraagzaamheid). Al met al is het 
een levendige, leerzame en gezel-
lige bedoening.

Geen alcohol
De gemeente was intussen be-
zig om Middelland aan te pakken, 
wilde de buurt opschonen. Er was 
veel onduidelijke horeca, er werd 
gedeald. De wijkagent kwam eens 
langs in het hoekpandje toen er 
Hapsalon avond was. Hij informeer-
de naar hoe het er hier aan toe 
ging. Volgens hem kon dat zo niet. 
Claas: “We zijn toen ongeveer een 
jaar aan het lijntje gehouden. Ons 
initiatief is zelfs nog in de gemeen-

teraad besproken.” De uitkomst 
was: het bestuur moest een horeca 
bestemming voor het pand aan-
vragen of hiermee stoppen. Gies 
begrijpt het achteraf gezien wel. Je 
kunt niet aan de ene kant de buurt 
opschonen, en aan de andere kant 
het schenken van alcohol gedogen 
– ook al gebeurt dat door allemaal 
nette burgers. 
Het aanvragen van een horecaver-
gunning is toen door het bestuur 
weggestemd. Zo’n vergunning 
wordt niet afgegeven op de ver-
eniging, maar op het gebouw. “Stel 
dat Woonstad ons er eens uit zou 
zetten, dan zat daar wel die ver-
gunning op en zou er andere ho-
reca in kunnen komen. Dat wilden 
we niet.” 
In de nieuwsbrief van maart 1998 
valt te lezen (kort samengevat):
Besluit tot sluiting na overleg met 
de gemeente. Exploitatievergun-
ning is geweigerd, functie past niet 
binnen bestemmingsplan. Eis van 
de gemeente: geen alcohol schen-
ken en sluiting om uiterlijk 22.00 
uur. Over dit besluit kan uw toe-
genegen maar moegestreden be-
stuur alleen maar zeggen: wij zijn 
geen padvinders. “Tja, toen had-
den we er geen zin meer in,” aldus 
Claas. 

Op een laag pitje
Vanwege de geweigerde exploita-
tievergunning en een negatief sal-
do op de bankrekening wordt een 
medehuurder gezocht. Die wordt 
gevonden in Diederik Corvers, ont-
werper. Hij wordt co-huurder. Voor 
Diederik wordt op de vliering een 
douchecabine gebouwd. Diede-
rik haalt op de vliering het provi-
sorische pakpapier weg en knapt 
de boel er op. Het is ook Diederik 
die de belettering heeft ontwor-
pen en aangebracht, die tot op de 
dag van vandaag het bovenraam 
van de voordeur opvrolijkt. Finan-
cieel kwamen ze er niet meer uit, 
de kinderen werden groter en de 
activiteiten raakten in de versukke-
ling. De vereniging gaat in sluimer-
stand. 
In het najaar van 2003 komt er een 
bescheiden herstart van de vereni-

ging; zonder sociëteit in het hoek-
pandje – het pandje wordt immers 
nog altijd bewoond – en ook nog 
zonder contributie. Carine Hooy-
kaas start een fotoproject: ze vraagt 
bewoners om een voor hen beteke-
nisvol beeld aan te leveren. Zij kiest 
daaruit een detail dat ze uitver-
groot en maakt er een poster van. 
De bewoner hangt de poster op 
voor de eigen ramen, waardoor een 
soort openluchtgalerie ontstaat. Er 
wordt een paar keer paar jaar ver-
gaderd vanuit een huiskamer, en 
zo af en toe is een er activiteit: een 
straatdiner, een straatspeeldag. 

Revival
In oktober 2006 hebben 188 be-
woners van de Graaf Florisstraat 
hun handtekening gezet onder 
een ‘straatagenda’. Dit grote aantal 
handtekeningen heeft onze straat 
9000 euro straatbudget opgele-
verd. In ruil voor dat geld moeten 
wij als straat samen realiseren:
• theaterproductie in open lucht
• elk kwartaal nieuwsbrief
• site vernieuwen
• beplanting van boomspiegels
• vuilniszakken in containers
• handhaving eenrichtingsverkeer 
bij Heemraadssingel

Een tot soap herschreven versie van 
Shakespeare’s ‘Midzomernachts-
droom’ wordt in juni 2007 opge-
voerd in de straat. Het is een groots 
spektakel. Het brengt nieuw elan 
en zal zorgen voor een ongekende 
opleving van de vereniging. Vooral 
ook door de inspanningen van be-
stuurslid Harold Smits, die deur 
voor deur de straat doorgaat om 
mensen te enthousiasmeren be-
talend lid te worden van de straat-
vereniging. Dat lukt in voldoende 
mate om daaruit de huuropbrengst 
van het pandje te kunnen bekosti-
gen. In dit tijd verhuist ook huurder 
Diederik. De vereniging maakt een 
doorstart met betalende leden en 
heeft weer een eigen sociëteit.
Frans Hooykaas bouwt in het weer 
vrijgekomen hoekpandje een hou-
ten aanrechtblad en stellingen in 
de keuken, zodat er een weer voor 
grote aantallen gekookt kan wor-
den. Zijn dochter Carine maakt een 
fotowand van alle leden. En tal van 
mooie nieuwe initiatieven zien het 
licht. 2007 is de start van kookclub 
‘Floris culinair’ die elke donderdag 
kookt, en ook van de Floriscoop. Er 
worden schilderworkshops geor-
ganiseerd. 

Gezelligste Straat
In 2007 behaalt de Graaf Florisstraat 
de tweede plaats bij de landelijke 
verkiezing ‘Gezelligste straat van 
Nederland’. En op 24 januari 2008 
vindt in aanwezigheid van prinses 
Máxima de uitreiking plaats van de 
OpzoomerAwards. In de categorie 
‘Creatieve Straat’ wint de Graaf Flo-
risstraat de 1ste prijs.

In 2009 wordt in juni een heus 
Midzomernachtfestival georgani-
seerd, onder de welluidende titel 
‘Verschillen Smaken’ - met kinder- 
en kunstactiviteiten, theater, eten, 
muziek en een groot feest.
In het najaar van 2009 is er weer 
een beeldbepalend event. De 
straat ergert zich al jaren aan het 
transformatorhuisje van Eneco, op 
de hoek met de Heemraadssingel. 
Het wordt gezien als een vloek in 
zijn omgeving. Er is een prijsvraag 
uitgeschreven onder vijf ontwer-
pers uit de straat. Het winnende 
ontwerp van Roeland Otten beoogt 
het huisje te laten verdwijnen door 
een optische illusie met grote fo-
to’s. De feestelijke onthulling is op 
17 oktober 2009. Zijn ontwerp zal 
uiteindelijk ver buiten onze lands-

grenzen bekendheid krijgen.
In de jaren die volgen, zijn er tal-
loze nieuwe initiatieven. Gluren 
bij de Buren. Muzikale initiatieven. 
Kinderkookcafé ‘Koken bij Flo’ (2011 
– heden). Er komt een stoeptuin 
rondom het pandje. Een teken-
club. Halloween en de kerstborrel 
worden jaarlijkse tradities. Regen-
tuinen, straatspeeldagen, kleding-
ruilbeurzen, lezingen, workshops, 
spelletjesavonden. En talloze ver-
jaardagen en soms zelfs een huwe-
lijk worden gevierd in 88A. 
De conora-pandemie blijkt een uit-
gelezen moment om een grondige 
verbouwing. We hebben inmiddels 
aardig wat middelen in kas en zoe-
ken en vinden voldoende aanvul-
lende fi nanciële middelen om een 
prachtige nieuwe keuken te reali-
seren, het toilet te verbouwen en 
een bijkeuken te realiseren. Onze 
vereniging bloeit. En nu is er dus 
ons fantastische Eeuwfeest!
Gies was erbij vanaf het eerste uur. 
En nu, na 25 jaar, zit we weer in het 
bestuur. En Claas constateert: “De 
oude mensen kregen we destijds 
niet mee. Nu ben ik zelf een ouder 
mens en kom ik er ook nooit meer. 
Misschien moet ik dat toch maar 
eens doen.” Hij komt zeker op het 
eeuwfeest. En op mijn uitnodiging 
om samen weer eens te koken voor 
de goegemeente komt verrassend 
genoeg: dat zou ik wel leuk vin-
den! Er zijn vast meer hobbykoks in 
onze straat. Laten we de regelmaat 
er weer inbrengen.
Wie ik er ook over vertel, iedereen 
is onder de indruk van wat we hier 
met elkaar hebben in de Graaf Flo-
risstraat. Laten we het koesteren 
en er nog vele jaren met elkaar van 
genieten. 

Transformator huisje

 IN DE KELDER VAN HET HOEK-
PANDJE WERD BIER GEBROUWEN, 
WEL VIER SOORTEN!

Ontwerp van Diederik Corvers
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“Welke herinnering komt als eer-
ste bij jou op?”, vragen we aan el-
kaar. Eénentwintig jaren trekken 
aan ons voorbij. Sinds 2002 wonen 
wij in de Graaf Florisstraat. We noe-
men allebei als eerste het wandel-
gedicht van Maret van Haren.  
Vanuit ons bovenhuis op 109b kij-
ken we weken uit op het laatste 
deel van het gedicht: “Hier kom ik 
thuis”. Het ontroert ons op de een 
of andere manier. Al dagen zijn 
buren druk in de weer met zwarte 
rubberen sjablonen met letters. 
Als een rups bewegen ze zich door 
de straat. De gele gespoten letters 
vormen zich langzaam tot het wan-
delgedicht. Zorgvuldig uitgeme-
ten. In de weken die volgen, wissen  
voetstappen van passanten en de 
regen de tekst weer langzaam uit, 
maar niet meer onze herinnering. 

“In welk jaar speelde dit toch?” 
vragen we ons af. We komen er 
niet uit. De digitale TeleGraafFloris 
biedt soelaas. Juni 2005.
 
Met het zoeken naar deze datum, 
dwalen we rond in het digitale 
woud van verhalen en vele foto’s. 
Wat is de TelegraafForis toch een 
prachtig naslagwerk. Met elke klik-
beweging komen er meer herinne-
ringen boven… een terugreis in de 
tijd.  

Al bladerend lezen we ook over on-
rustige jaren waarin de leefbaar-
heid en sociale binding onder druk 
staan. Zo rond 2005 zijn er grote 
ergernissen over poep op straat, 
rondslingerend afval, drugspro-
blematiek, verdachte panden. Wij 
weten dat nog heel goed. Ook wij 
hebben er bewust voor gekozen 
om in deze ‘krachtwijk’ te willen 
wonen en onze kinderen hier op 
te laten groeien. Net als vele an-
deren willen wij ook een schone 
en veilige wijk. Als straatbewoners 

Onder de boog van machtige platanen
door Onno Tibbertsma en Karin van Barneveld

zetten we samen onze schouders 
eronder, ondernemen acties en 
krijgen zelfs subsidie via ‘Mensen 
maken de stad’. Een mooie steun 
in de rug. Naast activiteiten als 
kerstborrel, boomspiegels vergroe-
nen en straatspeeldag, kunnen we 
nu als straat ook een grote thea-
terproductie organiseren: Midzo-
mernachtsdroom. Onder regie van 
Angela Vermeulen  laten straatbe-
woners in diverse huizen hun ac-
teerkwaliteiten zien: in een slaap-
kamer en bibliotheek, op een toilet. 
In groepjes volgt het publiek een 
route door de straat. Op elke locatie 
zien we steeds een fragment van 
de voorstelling. Op het plein van de 
school genieten we als publiek ge-
zamenlijk van het slotakkoord. Wat 
een knappe productieprestatie on-
der leiding van Angela Vermeulen 

is dat geweest. Het heeft jong en 
oud in vervoering gebracht.  
       
De creativiteit in de straat blijft niet 
onopgemerkt. Wij worden in 2007 
bijna de gezelligste straat van Ne-
derland. In 2008 ontvangen we de 
Opzoomer Award in aanwezigheid 
van prinses Máxima voor de meest 
creatieve straat. Hoe bijzonder is 
dat!
Wij bladeren verder door onze di-
gitale TeleGraafFloris. We zien een 
foto uit september 2007 van het 
jaarlijkse straatdiner, georgani-
seerd door Wah Fook Wui. Den-
kend aan het straatdiner, zien we 
glimlachende Chinese bewoners, 
zittend op hun stoelen langs de 
muur van het bejaardenhuis. Een 
gesprek voeren doen we met han-
den en voeten. Lange tafels in het 
midden op de afgezette rijweg on-
der de ‘boog van machtige plata-
nen’ leveren een pittoresk plaatje 
op. Wij krijgen heerlijk eten geser-
veerd, bereid door de Chinese huis-
koks. Zo op het bord uit een grote 

wok.  Wat een feest. 
Over feest gesproken. Het is juni 
2009. Op het kruispunt met de 
Beatrijsstraat verrijst met veel ka-
baal een enorm podium.  De dagen 
ervoor rijdt een hoogwerker door 
de straat met in het bakje buurt-
bewoners zonder hoogtevrees. Zij 
hangen witte vlaggetjes op aan de 
gevels en versieren zo de straat. De 
blikvangers zijn twee grote Chinese 
lampions. Ondertussen gonst het  
van voorbereidende activiteiten. 
Het festival “Verschillen smaken” is 
in voorbereiding.  Voor bikkels als 
Jet Houwers, Wies Sanders, Harold 
Smits, Harold Houdijk, Frank Kop-
pelmans en anderen is niets te dol. 
Wat een diversiteit aan optredens 
zoals de Groove Kings. De dag slui-
ten we prachtig af met een lint van 
drijvende lichtjes in de Heemraad-
singel.     

De straat heeft de smaak echt te 
pakken. Het is al eerder georgani-
seerd door Frans, maar nu in een 
ander jasje gestoken gaan we Glu-
ren bij de buren.  Naar verluidt, is dat 
tenslotte wat we allemaal willen als 
we ’s avonds door de straat lopen. 
Bewoners stellen hun huizen open 
voor bezichtiging. Wat een ver-
schillen qua huizen! Elk huis heeft 
een eigen verhaal. Het concept 
slaat goed aan. Een jaar later is er 
weer een Gluren bij de  buren. Nu 
bekijken we allerlei tuinen en dak-
terrassen zoals die van het Blauwe 
huis. Wat een ander perspectief op 
de stad zien we dan. Ontmoetin-
gen met weer nieuwe mensen uit 
de straat. Nog een variant ontstaat 
door gluren te combineren met het 
muzikale talent in de straat. Profes-
sionele muzikanten en amateurs 
brengen hun muzikale kunsten ten 
gehore in diverse huizen. Wij stel-
len ons huis ook ter beschikking. 
We moeten er nog om lachen. In 
groepjes komen de mensen langs. 
Ze moeten even wachten voor 
onze deur.  Onverwacht openen de 
ramen van de huiskamer zich. Die 
verbaasde blikken zijn kostelijk om 
te zien. Een verrassingsactie met 
fl uit- en pianomuziek door Onno 

Tibbertsma en Margreet Schut.  
Daarna gaat de groep naar binnen 
en speelt TangoGatoLoco onver-
valste tangomuziek en toont een 
danspaar ons passievol hun dans-
passen. Magische momenten zijn 
dat. 
   
Wij komen op gang. Wij sommen 
nog veel meer hoogtepunten op. 
De volgorde in tijd laten we los. Te-
veel om op te noemen. Floriscoop, 
Spectacle Culinair, Koken bij Flo, 
Enecohuisje, soepfestijnen, taar-
tenbakkenwedstrijden, schilder-
workshops, Muziekterras, aanleg 
geveltuinen…. 
Wij vragen het onze kinderen. Zij 
herinneren zich toch vooral de 
straatspeeldagen. Wat een heer-
lijkheid is het als je als kind de hele 
straat voor jezelf hebt. De straat is 
autovrij. Stoepkrijten, schminken, 
spelletjes en pannenkoeken eten. 
Ouders zitten op de stoep en ge-
nieten van het schouwspel. Onze 
zoon heeft nog een nabrander: Sa-
men voetbal kijken in het pandje. 
Oranjekoorts! Zo spannend.  

Wat een heerlijk avondje grasdui-
nen in de TeleGraafFloris hebben 
we beleefd. Moet je ook eens doen! 
Wat is er is veel gebeurd in die éé-
nentwintig jaar. Onze afdronk: On-
der de boog van de machtige pla-
tanen zijn wij thuis!                                     

   

Wandelgedicht

Midzomernachtsdroom

Muzikaal gluren
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8

Floriscoop 2008 – 2020

Na een start als fi lmclub met geringe animo bleek in 2008 met Sideways fi lm met drank en later fi lm met eten een idee dat aansloeg in de straat. 
Vele fi lms volgden, hierbij een bloemlezing van bijzondere momenten bij de Floriscoop. 

Floriscoop is door Harold en Wies verder in de markt gezet met Cinema Culinair op diverse plaatsen in Nederland en Secret Cinema in Antwerpen.  
Dus heel veel dank aan Angela, Friederieke, Frederike, Kees, Francois, Wies, Harold, Esther, Anja, Wim, Cecile, Fleur, Frank, Sander, Carine, Nicolien, 
Ronja, Leida. Wij hebben er van genoten!

door Harold Smits, Wies Sanders & Esther Huls

2
4
6

32324345454656

1212

7878
676

FILMPOSTER VATEL
De aankondiging op het raam van het 
pandje en online ging in stijl: een prach-
tige fi lmposter in stijl van het IFFR, van 
de hand van Wies.

THE COOK THE THIEF HIS WIFE AND HER LOVER
Wim als lijk zorgvuldig geprepareerd door Fleur, brancard geleend bij de Oos-
tervant. Voor Wim afzien want hij lag al enige tijd buiten te wachten want tja je 
mag pas naar binnen als de fi lm zover is. En dan voilà op het juiste voor iedere 
bezoeker een plakje kipfi let van Wim zijn lichaam.

FESTEN
Een heftige fi lm. Van een jagende buur-
man kregen we een hertenpoot van 7 ki-
logram om te bereiden, uitdagend, maar 
de oven van het pandje liet ons niet in de 
steek.   Waarbij we merkten dat deze fi lm 
ook hele bijzondere breekbare gesprek-
ken opleverde na afl oop van de fi lm.

DE HEL VAN ‘63 
Met als ultimate experience buiten in de kou kijken naar hoe in 1963 bikkels de 
Elfstedentocht reden. Gelukkig was er wel warme chocolademelk.

JIRO DREAMS OF SUSHI
Heel veel werk zoveel sushi maken, met 
als speciale prop, de metrotegeltjes 
waarop de sushi werd geserveerd. Ston-
den jaren later nog steeds in het pandje.

SPETTERS 
Het waren echt niet alleen maar culinaire hoogstandjes bij de Floriscoop. Een 
grote hit was Spetters, een hele avond puntzakken friet en kroketten, en Wies 
als Renée Soutendijk look-a-like!

TAXIDERMIA
De grote ronselaar Harold, enthousiast 
vanaf het eerste uur, verlaat de Flori-
scoop met de meest controversiële fi lm 
waar menig debat binnen het team over 
is gevoerd, maar ja als je gaat dan ga je 
ook met een knal: Taxidermia

DIEPTE-INVESTERING
onze eigen Floriscoop teamoutfi t. Na enige tijd was er zowaar wat geld over om 
te investeren in een koksbuis voor alle teamleden van de Floriscoop.
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In de Graaf Florisstraat is al menig 
kind onderricht in het koken. Nina 
gaat langs bij Robert, die mede aan 
de wieg stond van het kinderkook-
café in ons Hoekpandje. Een culi-
naire reis in de tijd.

Manuela Spruit en Mayke Hegger 
waren ermee begonnen in 2011. 
Twee moeders uit de Graaf Floris-
straat startten een kookclub voor 
kinderen uit de straat. Hun eigen 
kinderen waren toen 5 en 6 jaar. 
Aangevuld met vriendjes en vrien-
dinnetjes rond dezelfde leeftijd wa-
ren er maximaal 15 kinderen per 
keer. Eén daarvan was Lotte, van 
#26. De tweede keer blijft haar va-
der Robert bij het ophalen plakken 
en raakt met deze moeders aan de 
praat. “Ze vroegen of ik mee wilde 
doen. En zo is het gekomen.” Vanaf 
toen waren er drie vaste krachten. 
Vijf jaar lang heeft deze brigade 
‘Koken bij Flo’ gedraaid met een re-
delijk vast cluppie kinderen, iedere 
eerste woensdag van de maand. 
Als ik met Robert samen door de 
recepten, foto’s en berichten scrol-
len komt het allemaal terug. “We 
hebben een geweldige tijd gehad. 
En wat hebben we veel verschil-
lende dingen gedaan!” 

De hele woensdagmiddag waren 
ze dan bezig. Uit school ging ieder 
eerst thuis een boterham eten; na 
de lunch begon het. Eerst met el-

kaar de recepten bespreken, dan 
koken, en aan het eind samen eten. 
Meestal een 3-gangen diner. Maar 
soms kookten ze op thema van een 
ingrediënt. Bijvoorbeeld alles met 
mais (maismeel, maissoep, pop-
corn); alles met tomaat (zelf ket-
chup maken!)

Offi cieel duurde het tot 17 uur, 
maar vaak liep het wel uit. Soms 
prikten de ouders ook een vorkje 
mee, als ze hun kroost kwamen 
halen. Er was meestal toch wel 
genoeg. De ouders (en eventueel 
meegekomen jongere broertjes/
zusjes) zaten dan op de tweede 
rang, terwijl de jonge koks en het 
ondersteunend ouder-personeel 
aan de lange tafel in het midden 
zaten te eten. “Het was super leuk 
om te doen! Maar na zo’n woens-
dag was ik wel afgedraaid, hoor!” Al 
ging het in de loop van de tijd wel 
steeds makkelijker. “We raakten op 

‘Pasta met Salsa di Conte di Florentino’ 
door Koken bij Flo

elkaar ingespeeld en de kinderen 
konden ook steeds meer.”

Kinderen leren er een hoop. Ze le-
ren over hygiëne (“beginnen met 
handen wassen”) en technieken: 
veilig leren snijden, het koken zelf, 
erbij blijven, goed roeren. En ze le-
ren er eten! “Kinderen eten er een 
stuk beter dan thuis. Ze hebben 
het immers zelf gemaakt, dus dan 
gaat het er wel in.” Wat ze thuis niet 

lusten, gaat schoon op bij Flo. Rode 
kool soep? Geen probleem. En tot 
slot is er ook het sociale aspect. Ze 
leren elkaar kennen – “het was ja-
renlang een redelijk vast groepje” - 
de tafel dekken, gezamenlijk eten. 
“Waarschijnlijk helpt die groeps-
druk ook wel om het eten gewoon 
op te eten.”

Ja, ze aten de gekste dingen zon-
der probleem gewoon op. Er was 
zelfs één keer dat de kinderen hun 
ouders moesten manen toch ten-
minste één hapje te proeven van 
wat zij hadden gekookt. “Geen 
van de ouders die het wilde. Het 
was gewoon de omgekeerde we-
reld!,” lacht Robert. Wat stond er 
die keer op het menu? Het was in 
de editie ‘Koken voor de toekomst’. 
Op het menu stonden bugs balls 
(bitterballen van meelwormen); 
ravioli gevuld met ricotta, spinazie 
en meelwormen; sprinkhaan bon-
bons; koekjes van buffalo’s (ook 
een soort sprinkhaan); en mini-
loempia’s van ‘sprinkhanen zonder 
vleugeltjes en pootjes’. In 2014 had-
den ze in de Graaf Florisstraat dus al 
een vooruitziende blik. “Aangezien 
het met de huidige groei van de 
wereld bevolking in de toekomst 
nodig zal zijn om insecten te gaan 

eten, dachten wij: laten we alvast 
een voorproefje nemen”, valt er te 
lezen in het verslag van die keer.

Het jaar 2012-2013 stond in het te-
ken van ‘Koken in Kleur’. Elke edi-
tie stond een andere kleur centraal: 
bruin, geel, groen, oranje, paars, 

rood, roze, wit, zwart. Alle gerech-
ten werden die maand dan in die 
kleur gemaakt. Voor ‘Flo ziet groen’ 
weet Robert nog dat hij hand-
schoenen had meegenomen van 
zijn lab. Eerst gingen ze met de kin-
deren brandnetels plukken in de 
Spoortuin, daar werd dan soep van 
gemaakt. Verder stonden er die 
keer spinazie risotto en kiwi taart 
op het menu. 

In het jaar 2013-2014 deden ze ‘Met 
Flo de wereld rond’ – elke maand 
stond de keuken uit een ander land 

centraal, “soms met een gastkok 
- echt leuk!”. Aziatisch: garnalen 
gewikkeld in noedels en dan ge-
frituurd; fortune cookies; gyoza’s; 
Vietnamese verse loempia’s met 
dipsaus. En ook de Joodse keu-
ken, Indonesisch, Duits, Spaans, 
Italiaans (met een heuse Italiaanse 
oma die toevallig bij haar dochter 
op bezoek was als ‘special guest’). 

Bij die gelegenheid wordt de saus 
uit de titel bereidt. En voor Hal-
loween natuurlijk: de keuken van 
Transsylvanië! Met mummies, ha-
gedissenogen en heksenvingers.
Toen Suriname op het programma 
stond namen ze de kinderen mee 
naar de Toko om zelf inkopen te 
doen. “Gatver, wat stinkt het hier!” 
riep er eentje spontaan bij binnen-
komst. Als ouder kan je dan wel 
door de grond zakken. Gelukkig 
kon de eigenaar er wel om lachen. 

Casave, okra en bara’s en pom 
stonden op het menu. En ook hier 
weer: zelf bereiden doet eten. Geen 
onvertogen woord over geuren of 
smaken.

In het vijfde jaar was er ‘Flo Lab’. 
Dingen uitproberen en meer na-
druk op de kennis van de ingredi-
enten. Zo hebben de kinderen zelf 
worsten gemaakt. Of die keer ‘Van 
vast naar  vloeibaar en andersom’: 
mayonaise, kaassoufl és, gezonde 
fruitgummy’s en crème brulée. Een 
afl evering ging over verschillende 
soorten suiker, en het gebruik van 
suiker als conserveringsmiddel. 
Ook deden ze een proefje: suiker 
laten kristalliseren op een touwtje 
en dat een nachtje laten staan. En 
dan de verbaasde reacties!
Of die keer over het thema ‘zout’. 

Robert en de kids

Teamwork

Insecten eten

Brandnetelsoep maken

Worsten maken

Zoutkorst Dorade hakken

Meelwormen in de Ravioli
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Gerechten met verschillende be-
reidingen met zout, zoals dorade in 

een zoutkorst. “Daar moesten we 
een hamer bij halen om het open te 
maken.” Ook deden ze een proefje 
met zout in verschillende verdun-
ningen. Beginnen bij het eerste 
glas, waarin 1 theelepel zout op-
gelost zat. Proeven en beoordelen: 
‘Oeh! Zout!’ Vervolgens laten proe-
ven van steeds sterkere concen-
traties, met twee theelepels, drie, 
enzovoorts. En daarna weer terug 
naar het eerste glas – dat smaakte 
dan helemaal niet meer zout, maar 
haast zoet. “Hè? Hoe kan dat nou?!” 
En daarna gerechten maken met 
andere smaakmakers dan zout.

Ook een gedenkwaardige was het 
thema: Bicarbonaat. Over de ver-
schillende eigenschappen daar-
van. Daar maakten ze deze ‘misse-
lijke pompoen’
En in mei 2015 was er een ‘DIY Flo’ – 
dingen zelf namaken: mueslirepen, 
vanillevla, hoestbonbons, bounty, 
cruesli, borrelnoten.

Op een keer komt RTV Rijnmond 
fi lmen bij Koken bij Flo, als ze een 
documentaire aan het maken zijn 
over Mooi Mooier Middelland. “Dat 
was hartstikke grappig.” De kinde-
ren hadden zelf spullen gekocht 
en ook zelf bedacht wat ze wilden 
maken. “We waren echt onder 
de indruk van wat ze hadden ge-
maakt. Echt goed gekookt!” Ach-
teraf dachten ze, ‘we hadden dit 
veel eerder moeten doen’. Al dat 
werk wat ze erin stopten om steeds 
weer nieuwe dingen te verzinnen. 
Die kinderen konden dat -inmid-
dels - zelf prima!

De kinderen werden ouder, kregen 
andere bezigheden en hobby’s. 
Mayke verhuisde uit de straat en de 
andere twee ouders vonden het na 
vijf jaar ook wel best. Ze plaatsten 
een oproep in de TeleGraafFloris en 
hopen dat andere ouders er verder 
mee willen gaan.

In oktober 2015 overwint Petra haar 
vrees voor ‘activiteiten-met-grote-
groepen-kinderen’ en herstart de 
kinderkookclub samen met Da-
niela en Fleur, onder de naam Ko-
ken à la Flo. De frequentie wordt 
ook aangepast: van een keer per 
vier weken gaat het naar vier keer 
per jaar. Beter behapbaar. In juni 
2018 gaat Petra door met Nina en 
Marjan, die er na de zomer  Mech-
teld bij halen, als Petra ermee stopt. 
En eind 2022 hebben zij de pollepel 

weer doorgegeven aan het huidige 
team: Lisanne, Marjolijn, Barbara 
en Hanneke.

Een tip voor de huidige sous-chefs 
– en eigenlijk voor iedereen wel: 
kijk vooral eens op de site van de 
krant (graaffl orisstraat.blogspot.
com). Je vindt er voor jaren inspi-
ratie! Inclusief alle recepten. De 
grondleggers hebben een fantasti-
sche erfenis achtergelaten. Ze mo-
gen er trots op zijn dat ze een ware 
culinaire traditie zijn gestart die 
telkens weer nieuwe jonge chefs 
in het Hoekpandje samenbrengt, 
waar ze contacten opdoen met an-
dere kinderen uit de straat en de 
geheimen en het genot van het ko-
ken en het proeven mogen leren. 
Smakelijk eten!

Blind proeven

De misselijke pompoen

PORTUGALIA – EEN STUKJE PORTUGAL IN MIDDELLAND

In maart dit jaar is er een nieuw restaurant geopend aan de 2e Middellandstraat 2B, grenzend 
aan het Middellandplein, een nieuw pareltje tussen de Buffel en restaurant-wijnbar FOU. Een 
authentieke Portugees. Nina en familie gingen er praten en proeven. Spoiler alert: heerlijk eten, 
aanwinst voor de buurt en voor Rotterdam. 

Menukaart
Als eerste buigen we ons over de menukaart. Die is al om van te watertanden. Je kunt kiezen uit 
een rijk arsenaal aan ‘Petiscos’ (kleine gerechten) en er zijn hoofdgerechten. De Petiscos kosten 
tussen de €10 en €15, hoofdgerechten gaan voor iets minder dan of gelijk aan €25. Je kunt ze als 
voorgerecht nemen, of je kunt je hoofdmaal laten bestaan uit meerdere petiscos. Het is moeilijk 
kiezen – alles klinkt zo lekker! 
Alle wijnen van de kaart zijn Portugees en passen uitstekend bij de gerechten. En frisdrank? Ze 
verkopen alleen in Portugal gebrouwen frisdranken van lokale producenten. De ananassap met 
lichte prik wordt na de eerste slok meteen goedgekeurd. “Lekker!”  We proberen te bepalen welk 
van de kleine gerechten we het lekkerst vonden, maar dat is nog moeilijk kiezen. Alles was ei-
genlijk verrukkelijk! Bij de garnalen moet je wel vuile handen maken (zelf pellen), maar je krijgt 
er genoeg verpakte schoonmaakdoekjes bij.

Een eigen tasca
Wie zitten er achter dit restaurant? Het zijn de Nederlandse Ayesha en haar vriend van Portugese afkomst, Henrique. Na ervaring opgedaan te 
hebben in het Portugese restaurant van Henriques ouders in Amsterdam, openen ze daar zelf hun eigen restaurant. 
Tasca betekent eetcafé. Zeg je tasca in Portugal, dan denk je aan traditionele gerechten eten op lange banken onder TL-licht. Die traditionele 
gerechten willen ze behouden, simpel en lekker; maar dan mooier opgediend en in een mooi ingericht restaurant. Amsterdam werd een succes 
en ze gingen op zoek naar een andere stad om een tweede vestiging te openen. De keuze viel op Rotterdam, dichterbij het Noordwest-Brabant 
waar Ayesha oorspronkelijk vandaan komt.

Autêntico
“Alles in het restaurant is Portugees”, verzekert Ayesha. De crew in de keuken is 100% Portugees, ze kennen elkaar allemaal uit Coimbra. De in-
richting is Portugees: de tegels aan de muur, de tafels met het marmer erop, het servies, bestek, de glazen. En natuurlijk het eten! De wijnen, de 
frisdranken, tot de koffi e en de digestieven aan toe. Het brood wordt in het restaurant zelf gebakken, een traditioneel Portugees recept. Ook de 
patisserie maken ze zelf. We bestellen koffi e maar kunnen de verleiding van een pastel de nata niet weerstaan. “The real thing!”, volgens Ayesha 
– en dat proeven we. Ook de koffi e is echt anders; je proeft het Iberisch schiereiland. Opgetogen en met ronde buiken verlaten we het restaurant. 
Dit restaurant is met zijn heerlijke gerechten, eerlijke prijzen, fraaie inrichting en uiterst vriendelijke bediening een aanwinst voor de buurt. Dat 
beaamt ook mijn buurvrouw die ik de volgende dag tegenkom op straat. 
In het weekend wel reserveren, want dan zit het goed vol. Nós voltaremos! 

Open van donderdag t/m maandag, ook voor lunch. Meer informatie en reserveringen via: portugaliatasca.nl (NH)
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100 jaar, zo lang bestaat de Graaf 
Florisstraat dus inmiddels. De 
bouw, in het begin van de 20e 
eeuw, nam minstens tien jaar in 
beslag. Jaren waarin de straat er-
uit zag als een afgebrokkeld gebit, 
vol gaten, zoals Frans Hooykaas het 
noemt in zijn artikel over het ont-
staan van de straat. Maar toen wa-
ren alle huizen klaar en sloten de 
gevels netjes aan, opgetrokken in 
blokken van vijf. Op de brede stoe-
pen wierpen de nog piepjonge pla-
taantjes, staande in hun gietijzeren 
beschermers, hun iele schaduwtjes 
over de glimmende straatstenen.
Voor de straat zelf begon het be-
staan toen pas echt. Maar wat is dat 
eigenlijk, bestaan als straat? Wat is 
een straat meer dan twee parallelle 
rijen huizen met daartussenin een 
dikke streep tegels waarover voet-
gangers, auto’s en ander verkeer 
zich kan verplaatsen? 
Voor het antwoord op die vraag, 
kijken we naar de bewoners. Zij be-
palen de sfeer, het leven, en maken 
met hun persoonlijke geschiede-
nis en onderlinge verbindingen 
het grotere verhaal. Wat voor soort 
bewoners kwamen er op de Graaf 
Florisstraat af? En wat is de invloed 
van de wijk en stad waarin de straat 
gelegen is?

Geen knusse Volmarijn
De Graaf Florisstraat is geen smal 
straatje, zoals bijvoorbeeld de 
knusse Volmarijn waar je als je de 
deur uitstapt direct bij je overburen 
binnen staat. We zijn ook weer niet 
zo breed als de Bergsingel waar 
een dik groen middenplatsoen je 
overburen permanent onbereik-
baar maakt. Noch zijn we zo kort 
als de Drievriendendwarsstraat 
waarvan je de huizen op de vingers 
van twee handen kunt tellen of een 
ellenlange boulevard als de Mathe-
nesserlaan waar het aantal straat-
genoten echt niet te overzien is. 
Nee, de Graaf Florisstraat zit er mooi 
tussenin. Zo’n 245 huishoudens en 

Oude Buren en Nieuwe Buren
door Peter Reitsma

ergens tussen de 500 en 600 in-
woners. Behapbaar. Enigszins ano-
niem maar als je er een tijdje woont 
ga je toch echt de gezichten van je 
buren herkennen. Daar komen de 
brede stoepen bij, die uitnodigen 
tot fl aneren, ontmoeten en buiten-
spelen. Het feit dat de straat geen 
doorgaande verkeersroute (meer) 
is, brengt rust en veiligheid, een 
belangrijke voorwaarde voor een 
goed gesprek met een buurman.
De meeste woningen waren bij op-
levering al relatief ruim, geschikt 
voor gezinnen. Al waren bij de op-
levering ook diverse panden in klei-
nere appartementen gesplitst, ge-
schikt voor de verhuur. 

Adresboeken
De adresboeken uit de begintijd, 
tussen 1924 en 1930 vermelden de 
beroepen van de eerste generatie 
bewoners. Zo vinden we advoca-
ten, leraren, koopmannen, musici, 
makelaars, inspecteurs, kantoor-
bedienden, architecten. Een geva-
rieerde populatie, veelal beroepen 
in de hoek van de kleine burgerij, 
witte-boorden beroepen, zoals 
Frans Hooykaas het benoemt in 
zijn artikel.
Uit de dertiger en veertiger jaren 
hebben we een heel aantal oogge-
tuigenverslagen, in de afgelopen 
jaren opgetekend door Jeroen van 
der Beek en allemaal te vinden in 
de online TeleGraafFloris archie-
ven onder de tags VanOuds en Ge-
schiedenis. Daar rijst een beeld op 
van de toenmalige bewoners en de 
straatgemeenschap. De gezinnen 
waren groot. Herman Willemsen 
woonde in 1938 met 8 broers en 
zussen op nummer 87, de familie 
Dekker woonden met 9 personen 
op de bovenste verdieping van 

29a. Er waren veel onderlinge con-
necties in de straat en buurt, vaak 
familiair. Men verhuisde in die tijd 
niet zo snel weg van de geboor-
teplaats en mensen woonden op 
loopafstand van hun ouders, boers 
en zussen, ooms en tantes. Voor je 
boodschappen hoefde je in die tijd 
de straat niet uit. Er waren diverse 
winkels voor je natje en je droogje 
– tot 1983 waren het er minstens 
13. Men kende de middenstanders 
persoonlijk en de meesten kwa-
men ook nog eens langs de deur: 
de bakker, de melkboer, de kippen-
boer, de schillenboer en de vod-
denman, aldus Mattie Wiggers van 
nummer 83. 

Kattenkwaad en verliefdheden
De kinderen speelden veel buiten 
en zwierven door de wijk, de stad 
en zelfs daar buiten, zoals we lezen 
in het interview met oud-bewoner 
Arthur Trijbits. Arthur’s zus Mimi 
was een schoolliefde van Bill Minco 
van 78a en behalve Mimi zat Bill 
ook achter Maddie  Bodenheimer 
aan van nummer 104a. In zijn boek 
“Koude Voeten” lezen we in een af 
scheidsbriefje dat hij “haar borstjes 
wilde beroeren met zijn vingertop-
pen” toen ze samen achter het gor-
dijn zaten tijdens een bezoek van 
hun ouders. 
Er woonden relatief veel Joden in 
dit gedeelte van de stad. Van An-
neke Tels, oud-bewoner van num-
mer 89, horen we dat er bij hen wel 
een besef was van Joods zijn, maar 
meer niet. Anderen waren vromer, 
zoals we af kunnen leiden uit de 
memoires van Johanna Peetoom-
Smouter, dochter van de voormali-
ge kruidenier Smouter op nummer 
23. Als kind moest zij in de dertiger 
jaren op sabbat het licht aan doen 

bij de familie Cohen, iets verderop 
in de straat. 
Na de oorlog waren de Joden goed-
deels verdwenen, gedeporteerd, 
zie het artikel op pagina 4 en 5. 
Diegene die de kampen overleefd 
hadden, zoals Anneke Tels en Bill 

Minco, wilden hier niet meer wo-
nen en hebben elders in Nederland 
een bestaan opgebouwd.

Piskijker en Zeiksnor
In 1950 overleed de toen landelijk 
bekende Pieter van Bijsterveld die 
tien jaar eerder met zijn Instituut 
voor bloed– en urine-onderzoek 
intrek in de Graaf Florisstraat had 
genomen. Een bewoner uit die tijd 
herinnert zich deze “piskijker” en 
wonderdokter:
“… het was een zwaar gebouwde 
man, met een enorme geelachtige 
knevel; volgens mijn vriendjes was 
die gele kleur te danken aan het feit 
dat hij altijd met zijn neus boven de 
pisfl es hing. In de ochtenduren, als 
ik naar school moest, stond er altijd 
een rij patiënten voor zijn deur te 
wachten [...] Bij de boom voor het 
huis lag dan meestal een hoeveel-
heid weggeworpen lege pisfl esjes.” 

Pieter van Bijsterveld

1960, klaar voor vertrek 1976, De kippenboer

 DAT HET GEEN DOORGAAN-
DE VERKEERSROUTE (MEER) IS 
BRENGT RUST EN VEILIGHEID
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Dolle Koe
Ook over de periode na de oorlog 
valt veel te lezen op de website van 
de straat. Een andere bron van in-
formatie vormen de online stadsar-
chieven en het nationale krantenar-
chief dat via de website Delpher.nl 
ontsloten is. Tussen het vele huis-, 
tuin- en keukennieuws door, lezen 
we over de verkeersongelukken 
die steeds vaker plaatsvinden in de 
straat. Er rijden nog steeds paard 
en wagens door de straat maar het 
autoverkeer neemt toe, in snelheid 
en aantal. 
Op 17 maart 1959 vermelden veel 
landelijke kranten het verhaal over 
een dolle koe die na vele kilome-
ters door Rotterdam-West te heb-
ben “geholderbolderd” uiteindelijk 
in de tuin van de Huishoudschool 
overmeesterd kon worden.

Verkeersdrukte
Henny van Bokhoven, van nummer 
108A, heeft haar hele leven in de 
straat gewoond en herinnert zich 
de jaren 70 nog goed. “Er waren 
in die tijd ook veel gezinnen met 
kinderen en er was onderling veel 
contact. Mijn zus woonde met haar 
gezin toen naast mij. Via vriendjes 
van de kinderen kwam je met veel 
mensen in aanraking.”
Het werd toen erg druk in de straat. 
Er was veel doorgaand verkeer en 
er ging ook een bus doorheen. De 
stoepen waren wel breder maar de 
parkeerhavens waren er nog niet. 
Uiteindelijk is er door de straat ac-
tie gevoerd tegen het doorgaande 
verkeer. Eind jaren 70 is de door-
gang vanaf de Heemraadssingel 
toen afgesloten. “Graaf Florisstraat 
minder druk”, kopt het Vrije Volk in 
mei 1978.

Malaise
Begin jaren tachtig ging de straat 
achteruit en trad een periode van 
malaise in. De massale toeloop van 
buitenlanders veroorzaakte veel 
verwarring, vertelde Maddie Wig-
gers van nummer 81. De Hollandse 
winkels verdwenen en met hen ook 
veel autochtone bewoners. Slecht 
onderhouden huizen werden ge-
renoveerd maar de straten met de 

betere huizen, zoals de Graaf Flo-
risstraat, werden aan hun lot over-
gelaten. Er verschijnt een bordeel 
op nummer 90a  (“Relax massage 
en SM worstelen”) en er is veel ge-
klaag over de hotels en pensions 
en hun klandizie. “Perron Nul was 
open, junks liepen met hun spuiten 
ook hier de straat in. Die lagen voor 
het oprapen op de stoep”, horen we 
van Els de Jong van nummer 30b.
Het artikel op pagina 7 geeft een 
goed beeld van dit recent stuk ge-
schiedenis waarin drugs, sex, men-
senhandel en een ontvoering een 
hoofdrol spelen, een tijd waarin de 
sociale cohesie in de straat en wijk 
achteruit ging.

Een nieuw millennium
In de jaren nul van deze eeuw zet 
er een verbetering in. Perron Nul 
was gesloten en de gemeente 
maakte meer werk van handha-
ving. De straat is vergrijsd maar 
enkele jonge gezinnen slaan de 
handen ineen om leuke dingen te 
organiseren en de leefbaarheid te 
vergroten. De leegstaande winkel-
panden bieden ruimte ruimte aan 
kunstenaars zoals Mike Leach op 
22a en op 88a Diederik Corvers. 
“Langzaam aan zag je vanaf toen 
architecten, kunstenaars en jonge 
ondernemers de straat binnenko-
men”, zegt Els de Jong van num-
mer 30. Natuurlijk werden die ook 
aangetrokken door de van oor-
sprong mooie ruime huizen en de 
ruimtelijke opzet van de straat en 
zo krijgt Henny van Bokhoven gelijk 
als ze zegt: “De Graaf Florisstraat is 
er weer bovenop gekomen, omdat 
het van oudsher een standstraat is 
met veel koopwoningen.”

Nieuwe Buren rubriek
De Nieuwe Buren rubriek – een vast 
item in de TeleGraafFloris – geeft 
een chronologisch beeld van het 
type bewoner dat zich hier vestigt 
vanaf 2006. Veelal jonge stellen. De 
straat wordt heel vruchtbaar, zoals 
de verloskundige in 2007 opmerkt 
wanneer we zelf in verwachting 
zijn van onze eerste dochter.
De nieuwe bewoners zijn gechar-
meerd van de ruime en fraai ge-

decoreerde woningen, de brede 
stoep, de bereikbaarheid en voor-
zieningen in de buurt. Gevels wor-
den opgeknapt, er wordt volop 
verbouwd en er verschijnen steeds 
meer geveltuinen en bakfi etsen. 
In de jaren tien zet de gentrifi catie 
hard door. Op steenworp afstand 
gelegen van het inmiddels hippe 
Rotterdam centrum en met aller-
lei trendy horeca op loopafstand, 
stijgen de huizenprijzen hier nog 
harder dan in de rest van stad. De 
nieuwe buren die we verwelkomen 
zijn niet meer de piepjonge starters 
maar vaker mid-career tweever-
dieners veelal werkzaam in corpo-
rate Nederland en sinds de corona 
epidemie werkt men grotendeels 
thuis. 
De wegvertrekkers zijn vaak wat 
oudere straatgenoten, die elders in 
Nederland of buitenland meer wo-
ning, rust en groen kunnen krijgen 
voor hun geld. Zo blijft de samen-
stelling en dynamiek van de straat 
veranderen.

Toekomst
De toekomst voorspellen is uiter-
aard een hachelijke zaak. Dat de 
Graaf Florisstraat vooralsnog po-
pulair blijft, lijkt wel zeker. Kijkend 
naar de huidige trend lijkt het reëel 
dat de hoge huizenprijzen tot een 
zekere vergrijzing en een meer ho-
mogene bewonerssamenstelling 
zullen leiden. 
Verdere elektrifi catie van het wa-
genpark zal het straatbeeld veran-
deren. Een succesvolle uitrol van 
autodeel projecten als Middelland 
DEELT zou de weg vrij kunnen ma-
ken voor meer groen, een straat 
met minder parkeerplekken en een 
grotere waterbergingscapaciteit. 
Veel meer valt er voor nu niet te 
zeggen. Stad en straat blijven ver-
anderen. Nieuwe buren zullen ko-
men en oude zullen gaan.

1966, Huishoudschool 50 jaar1964, sneeuwpret1958, brede stoep
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Alweer ruim 10 jaar geleden zat de 
redactie van onze prachtige web-
site bij elkaar en bekreunden we 
ons over de vraag wat in het ver-
volg een pakkende, steeds terug-
kerende rubriek zou kunnen zijn. 
En toen kwam ik op het lumineuze 
idee – jawel minder was het niet – 
om de kinderen in de straat aan het 
woord te laten. Vond iedereen een 
goed plan en daarmee was de serie 
‘Kids in the street’ geboren. Maar de 

consequentie van het opperen van 
een goed idee is meestal, wie kent 
het niet, dat je het dan ook maar 
zelf moet gaan doen. En zo waren 
in oktober 2012 de eerste ‘gelukki-
gen’ Gijs en Job, van nummer 40 
die inmiddels uitgegroeid zijn tot 
binken, die me in een klap neer 
zouden kunnen slaan, maar geluk-
kig zijn ze vreedzaam opgevoed 
door Leida en Dolf. Daarna zijn er 
veel Kids gevolgd en als je de bij-
gaande collage van foto’s ziet, kan 
je je wel voorstellen hoe leuk het 
was en nog steeds is om die mini 

KIDS
door Tony Steenbreker 

interviews te doen. En wat is me 
terugkijkend in de afgelopen jaren 
opgevallen in een paar onderwer-
pen die ik telkens liet terugkomen?

School
Niet zo verrassend misschien: de 
meeste kinderen zitten (of nu 
voor een fl ink aantal zaten) op 
de Montessorischool, zo’n beet-
je aan het eind van de straat dus. 
Maar ook de van Oldenbarnevelt-

school, Vierambachtschool en 
Rotterdamse schoolvereniging zijn 
populair en wat valt op: alle kinde-
ren zijn positief over hun school, ze 
vinden de juffen en meesters zon-
der uitzondering leuk. Geliefd zijn 
ook de pauzes, jaja lekker spelen 
en achter elkaar aan rennen. Ge-
lukkig scoren taal en rekenen ook 
fl ink en heb ik geen één kind horen 
klagen over school. Misschien doen 
ze dat aan de ontbijttafel wel, dus 
(beste ouders) bij mij niet, dat geeft 
hoop voor de toekomst. 

Hobby/sport
tsja, wat daar allemaal langs kwam; 
voetbal, ik heb heel wat voetbal-
lertjes langs zien komen, maar niet 
één heeft het Nederlands elftal al 
gehaald, wie weet komt dat nog. 
Verder wordt er gehockeyd, ge-
turnd, hardgelopen, hooggespron-
gen, gehonkbald, gezwommen, 
geskied, paard gereden en ik zal 
er vast wel een paar vergeten, en 
oh ja, biljarten heb ik niet gehoord, 
toch iets waar ik dan de beste in 
zou kunnen zijn. Maar het is toch 
fantastisch om te zien dat al die 
kinderen op de een of andere ma-
nier bezig zijn met een vorm van 
sport. Verder heb ik gitaren langs 
zien komen, piano’s, blokfl uiten en 
vaak kreeg ik een korte demonstra-
tie van hun kunnen, en ik kon dan 
niet anders zeggen dan; ga door, 
oefening baart kunst, hoewel ze 
me dan wat wazig aankeken, met 
een blik van; ”wat bedoelt die man 
toch, kunst met een baard?”

Toekomst
“Wat zou je later willen worden?”, 
was steevast mijn slotvraag. Niet 
elk kind had daar al over nage-

dacht, maar toch kwam er een 
keur aan beroepen- langs, zoals; 
piloot, acteur, rechter, uitvinder, 
dierenarts, patholoog anatoom, ja-
wel, politieagent, gameontwerper, 
proever bij restaurants, binnen-
huisarchitect en ook hier zal ik wel 
een paar vergeten zijn, maar hoe 
dan ook, er wordt over nagedacht, 
gefantaseerd in die kleine koppies, 
mooi toch?

Conclusie
Maar het allermooiste vond ik toch 
wel om van alle kids die open blik-
ken te zien, die onbezorgdheid, dat 
vertrouwen in de toekomst, het 
plezier in het leven, die positieve in-
stelling dat het wel goed zal komen, 
en wat ze helaas nog niet weten is 
dat het de grootste uitdaging is dat 
gevoel, die instelling, vast te hou-
den en echt mee te nemen naar de 
toekomst, hoe die toekomst met al 
zijn problemen er ook uit zal zien.
Ik hoop in ieder geval nog lang door 
te gaan met deze serie, wie weet 
tot ik net als de straat 100 jaar ben, 
hoewel, nee, dan moet een ander 
het toch maar op tijd overnemen.

Woordzoeker
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 WAT BEDOELT DIE MAN TOCH, 
KUNST MET EEN BAARD?
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en materiële hulp van de deelge-
meente gezamenlijk met de be-
woners zo’n 28 geveltuinen aan-
gelegd. De gemeente voorzag 
de toekomstige geveltuinen van 
stevige betonbanden, verstrekte 
worteldoek en bemeste tuinaarde. 
Vervolgens was het aan de gevel-
tuinierders om tegels te lichten, het 
zand tot 30cm diepte uit te graven 

en te vervangen door de tuinaarde 
en tot slot de planten erin te zetten. 
Deze planten waren geselecteerd 
op verschillende eigenschappen: 
geschikt voor droge schaduw, in 
verschillende jaargetijden bloei-
end (goed voor insecten, leuk voor 
ons), niet te hoog, aangevuld met 
enkele wintergroene planten. Suc-
cesvolle keuzen bleken: Persicaria 
amplexicaulis cultivars (dit is niet 
de invasieve Japanse duizend-
knoop!), Geranium Rozanne maar 
ook de wintergroene Geranium 
macrorrhizum, Nandina domestica 
(de schijnbamboe), Skimmia, Heu-
chera, Choisya (bv Aztec Pearl). Een 
plant die laatste tijd in steeds meer 
geveltuinen opduikt is de Fatsia 
japonica (ja, die kamerplant) die 
met zijn grote blad voor fl ink wat 
volume zorgt. Maar ook de bollen 
doen het goed. De sneeuwklok-
jes, lenteklokjes, tulpen en narcis-
sen zorgen vanaf het einde van de 
winter niet alleen voor kleur maar 
voorzien bijen en andere belangrij-
ke bestuivers ook van stuifmeel en 
nectar in een periode dat het voed-
selaanbod nog gering is. Het aantal 
geveltuinen groeide en groenlief-
hebbers uit de straat vonden elkaar 
tijdens de verschillende planten- 
en bollenacties die we organiseer-
den, met als ludiek hoogtepunt de 
uitreiking van de Geveltuin Award 
voor de mooiste geveltuin. 

De gevarieerde geveltuinen trek-
ken verschillende soorten bijen, 
hommels en vlinders aan, merels 
scharrelen in de grond op zoek 
naar een verse worm. De meer-

GROEN

waarde van het groen werd gezien, 
dit smaakte naar meer! Dus toen 
we met de hele straat een mooi 
bedrag bij elkaar hadden gespaard 
met de zogenaamde ‘Middelland-
jes’ (cheques voor bewonersinitia-
tieven) en iedereen de gelegenheid 
kreeg om een mooie bestemming 
te pitchen, was de keuze al snel 
duidelijk voor onze Vereniging. De 
voorstellen van Franz Ziegler en Je-
roen Zuidgeest voor de opvang van 
regenwater en voor meer vergroe-
ning van de straat werden gecom-
bineerd in een nieuw initiatief: de 
Regentuinen van de Groene Graaf. 
Aangevuld met Peter Reitsma kre-
gen we zowel de bewoners als de 
gemeente enthousiast voor de 
aanleg van in eerste instantie één 
regentuin als pilot. Regentuinen 
werken als berging van regenwa-
ter, als sponzen. De regenpijp van 
ons verenigingspand 88A werd 
afgekoppeld: de pijp werd door-
gezaagd en aangesloten op een 
regenton. Handig om voor het be-
gieten van de geveltuin van 88A. 
Zit de ton vol, dan loopt het water 
via een uitsparing in de tegels naar 

de lijngoot langs de regentuin. 
Vandaaruit loopt het door een ko-
kosdrain op een grindbedje dat on-
derin de regentuin ligt. Het water 
is dan beschikbaar voor de planten 
in de regentuin en het teveel aan 
water krijgt de gelegenheid om 
rustig de grond in te zakken. Hoe 
meer regenwater er wordt opge-
vangen, hoe beter voor het milieu. 
Het schone regenwater belast het 
riool niet, zodat tijdens piekbuien 
het riool gewoon kan blijven func-
tioneren en niet hoeft te worden 
overgestort op de singels. Het wa-
ter blijft in het gebied waar het 
valt en voorkomt uitdroging van 
de ondergrond. De zichtbaarheid 
van dit systeem draagt sterk bij aan 
het bewustzijn en een zorgvuldige 
omgang met water. Steeds meer 
bewoners schaffen ook een regen-
ton aan. Al het groen (bomen, ge-
vel- en regentuinen samen) gaat 

Geveltuin Awards

Altijd leuk om foto’s van toen en 
nu te vergelijken. Zeker als het over 
onze jarige straat gaat. De nostal-
gische plaatjes uit de verzameling 
van Arnold Tak, die in de vorige 
TGF’s verschenen laten een jon-
ge straat zien, leeg nog, met veel 
ruimte voor de toekomst. De prille 
platanen accentueren met hun 
dunne stammetjes de verticale lij-

nen van de architectuur en mar-
keren de overgang tussen trottoir 
en rijweg. In de fotoreeks zie je de 
bomen langzaam maar zeker uit-
groeien tot de markante exempla-
ren die het nu zijn, ondanks het re-
gelmatige snoeiwerk majestueus 
en onlosmakelijk verbonden met 
het beeld van de Graaf Florisstraat. 
Ze zijn zo kenmerkend dat ze ook 
in het logo van de straatwebsite 
niet ontbreken. 

Lange tijd vormden deze reuzen 
de enige groene elementen in de 
straat. Tot in 2013 ons initiatief voor 
XL-geveltuinen werd gerealiseerd. 
Geveltuinen van 1,5 stoeptegel wa-
ren altijd al toegestaan, maar die 
zijn door hun geringe diepte kwets-
baar en het risico op verdroging is 
groot. De ambtenaren van de deel-
gemeente waren snel overtuigd 
door de met stoepkrijt getekende 
contouren van de voorgestelde ge-
veltuinen; met onze brede stoepen 
bleef er voldoende ruimte over om 
te lopen en te spelen. Bovendien 
dragen de geveltuinen met hun 
gevarieerde en veelal bloeiende 
beplanting bij aan de biodiversiteit, 
vangen ze een deel van het regen-
water op dat op de stoep valt en ge-
ven ze de straat een vriendelijk en 
vrolijk aanzien. De Vereniging wist 
in overleggen met bewoners ook 
enkele bezwaren ten aanzien van 
het onderhoud (verwaarlozing) en 
de omvang van de planten (geen 
bomen) weg te nemen en via de 
mail stroomden de aanvragen voor 
een geveltuin binnen. Mijn wens 
van een grote geveltuin bleek een 
breed gedeelde.
In het eerste jaar hebben Nienke 
Bouwhuis en ik met fi nanciële 

Groene reuzen en sponzen
door Audrey Coert

ook hittestress tegen: waar stenen 
hitte vasthouden, zorgt groen door 
middel van schaduw en verdam-
ping voor koelte in de straat tijdens 
warme perioden. 
Na evaluatie van de pilot tuin bij 
88A, volgde toestemming om dit 
op de straathoeken langs de oost-
zijde als een terugkerend thema te 
herhalen.  
De Groene Graaf neemt samen 
met betrokken bewoners het on-
derhoud van de regentuinen voor 
haar rekening. Een helpende hand 
is altijd welkom, bijvoorbeeld om 
onkruid en vuil te verwijderen of  in 
lange droge perioden water te ge-
ven. De planten in de regentuinen 
krijgen over het algemeen meer 
zon dan de geveltuinen en per tuin 
verschillen de condities. Het sor-
timent is daarom aangevuld met 
o.a. Phlomis (een sterke plant met 
gele bloemen en een sterk archi-
tectonisch winterbeeld dankzij de 
zaaddozen die in bolletjes langs 
de stelen gegroepeerd zijn), Hy-
drangea quercefolium (eikeblad 
hortensia met witte bloempluimen 
en een schitterende rode herfst-
kleur), wintergroene Mahonia (be-
langrijke stuifmeel- en nectarleve-
rancier in de winter), verschillende 
siergrassen zoals Calamagrostis 
brachytricha (diamantgras) en de 
sterke laagblijvende Carex morro-
wii (Zegge), Nepeta (rijkbloeiend 
kattekruid) en Verbena bonariensis 
(IJzerhard met trosjes lila bloemen 
op lange stelen), Echinaceae (op 
de echt zonnige plekken), Berge-
nia (schoenlappersplant) en verder 
bollen zoals Allium Purple Sensati-
on (de bekende paarse ui) en Mus-
cari armeniacum (blauwe druifjes). 
Kortom, de regentuinen vormen 
een mooie aanvulling op de gevel-
tuinen. 

Waar de straat voorheen voorna-
melijk een verkeersfunctie had, 
heeft zij dankzij het groen meer 
een verblijfsfunctie gekregen met 
ruimte voor zitplekken, ontmoe-
ting en meer betrokkenheid bij 
de buitenruimte. De platanen, XL-
geveltuinen en regentuinen ver-
sterken de architectuur en maken 
onze straat klimaatbestendiger en 
socialer. De Graaf Florisstraat is en 
blijft – voor mij – de mooiste straat 
van Rotterdam. 

Prille Plantanen Aanleg geveltuin

Regenton en lijngoot

Regentuin

Platanen?
Wil je meer weten 
over deze groene 
reuzen, lees dan het 
stuk van Gies en Jan 
van de Kamp
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Mijn Surinaamse buurvrouw staat
nors en stom gevangen
in de deuropening; 
haar Spanjaard spuit
het heimwee van de stoep,
zijn slippers geven
zuigende afscheidszoenen

De boog van machtige platanen
is het mooist 
vanaf de Heemraadssingel.

Alleen vanaf die kant fi ets ik
het blikveld in 
van een verdwaalde Chinees
die zijn hand opsteekt
en in mij duidelijk 
een mens herkent.
Vaarwel noch groet,
Een pal die op- en neergaat.

Wie zo rijdt aanvaardt 
zijn terugreis in de tijd,
de dag raakt om,
hier kom ik thuis 

gedicht van 
Maret van Hagen, 2005 

RESTAURANT-WIJNBAR FOU

Uitgebreid geprezen in de nationale 
pers (NRC, AD), regionale pers en in-
middels door veel buren uit de straat, 
kan deze restaurant-wijnbar – op 
steenworp afstand van de Graaf Floris-
straat – in deze krant niet ongenoemd 
blijven. 

FOU is een combinatie van een restaurant-wijnbar en een winkel. De 
wijnbar heeft een wijnkaart met 400 wijnen waarvan wel 200 natuur-
wijnen. Alle wijnen van de wijnkaart, zijn ook te verkrijgen in de wijn-
winkel.

Sigurd en Team
Als voormalig sommelier van Zwethheul en Parkheuvel weet eige-
naar Sigurd met zijn team, altijd het verhaal achter de wijn en weten 
ze altijd iets bijzonders te vinden.
Sigurd draait FOU met een vast team. Ilja als hoofd sommelier en 
Achilles (Kiki) wijnbar manager. Zelf is hij de chef in de keuken en 
vormt daar een team met Sous chef Fabian. Samen hebben ze een 
schat aan kennis van gewone wijnen, natuurwijnen, wijn-spijs combi-
naties en zelfs van cocktails. Dat dit een op elkaar ingespeeld team is, 
kun je teruglezen in de reviews op de website, waarin naast de kwa-
liteit van de wijnen en het eten, de service steevast geroemd wordt. 
Volledig diner, een snel hoofdgerecht, wijnproeverijtjes/highwine, 
noem maar op. Kortom FOU is er voor iedereen.

Waar precies?
FOU restaurant-wijnbar-wijnwinkel zit op de 2e Middellandse Straat 8 
in het rijtje De Buffel, mr Nonno, Portugalia, op de hoek met de Hen-
drik Sorchstraat en is verbonden met de wijnwinkel, twee deuren ver-
derop. ‘s Zomers is er een fi jn terras op de stoep. 

Voor de openingstijden, praktische info en reserveringen, zie www.
wijnbarfou.nl. 

HOTEL LE MARIN EN LE PETIT MARIN

April 2021. Eindelijk was het zover. Het hotel Le Marin aan het Henegouwerplein en het iets kleinere broertje Le Petit 
Marin in de Graaf Florisstraat openden hun deuren. Voor ons, Nina en Tony, reden genoeg om op het terras voor Le 
Marin kennis te maken met Albert Kreeft en David Reinders Folmer, de eigenaren van beide hotels. 

Tot in de puntjes verzorgd
Vol trots kregen we een rondleiding door zowel Le Marin en Le Petit Marin en we kunnen niet anders zeggen…wat 
een hemelsbreed verschil met de vorige hotels. Niet zo moeilijk, hoor ik u denken, want die waren amper een uit-
gedoofde ster waard. Maar je moet het toch maar voor elkaar zien te krijgen, zo’n complete make-over, van 2 rotte 
panden, die zich hotel durfden te noemen naar een tot in de puntjes verzorgd boutique hotel. De bijgaande foto laat 
niks aan je fantasie over, daar wil je een nachtje of wat doorbrengen.

Overlast?
De straatbewoners maakten zich aanvankelijk zorgen over een gebrek aan toezicht maar…toezicht is er. Vrijwel continu is de ontvangstruimte be-
zet door een medewerker. Parkeeroverlast is er ook nauwelijks omdat de meeste hotelgasten lopend aankomen of een OV-fi ets hebben beklom-
men. Als bijna naaste buur merk ik (Tony) er eigenlijk niks van, behalve dat het wat drukker is op straat met voorbijgangers, die vaak nieuwsgierig 
naar binnen kijken, maar dat gun ik ze graag, zien ze ook eens hoe leuk hier gewoond wordt.

Leuk gebaar
David en Albert benadrukken dat ze het heel belangrijk vinden om een 
goede band te hebben en te houden met de bewoners van de straat en 
draagt daarom graag bij aan ons Eeuwfeest.Een leuk gebaar is het ook 
dat wanneer je als bewoner van onze prachtige straat een kamer boekt, 
je 15% korting krijgt. Dus als je een neef, oom en tante of een verre vriend 
met een loopneus en zweetvoeten op bezoek krijgt en je denkt…ja zeg, 
weer dat bed opmaken en zorgen voor een schone handdoek, boek een 
kamer rechtstreeks bij het hotel en niet via booking.com en je wordt lek-
ker ontzorgd.  (TS)

Voor meer informatie over het hotel, en boekingen: 
www.lemarinhotels.com

Wandelgedicht
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De Vereniging Ter Bevordering – 
onze straatvereniging van de Graaf 
Florisstraat en omliggende straten 
– vierde in 2020 alweer het vierde 
lustrum. Maar er zijn meer initia-
tieven in onze wijk: Mooi, Mooier, 
Middelland; Huize Middelland; 
Wijkbedrijf de Middellander; en 
Middelland Deelt. Tijd om in deze 
Eeuwkrant de spotlight te zetten 
op al deze lokale initiatieven. Wie 
goed kijkt, ziet dat er heel veel lo-
kale helden om ons heen zijn. 

Huize Middelland (HM): sociale 
ruggengraat van de wijk
2015; De gemeente Rotterdam 
kiest een nieuwe lijn in het Rotter-
damse welzijnswerk. In elke wijk 
van 10.000 inwoners of meer, wil de 
gemeente dat er een Huis van de 
Wijk voor ontmoeting is, of gereali-
seerd wordt. Een Huis van de Wijk 
is vaak een groot, centraal pand 
in de wijk waar allerlei activiteiten 
plaatsvinden, meestal in beheer 
van professionele welzijnsorgani-
saties. Rotterdam heeft er inmid-
dels 48. 

In de wijk Middelland zijn ech-
ter alle grotere overheidspanden 
al verkocht. Bovendien zijn er al 
veel verschillende initiatieven in 
de wijk. Ineke Palm (gebiedscom-
missie Delfshaven) en Lot Mertens 
(wijkmanager vanuit de gemeente) 
hebben een idee: Laten we in Mid-
delland nou geen geld verspillen 
aan een groot nieuw pand, maar 
gebruik maken van de kracht die al 
aanwezig is in de wijk; laten we van 
de bestaande initiatieven een net-
werk maken. 

In juni 2015 worden de trekkende 
krachten achter de initiatieven uit 
de wijk – vanuit onze vereniging 
was dat destijds Audrey Coert – uit-
genodigd in de Spoortuin. Alle aan-
wezigen omarmen het idee van 
Ineke en Lot. Het is het startschot 
voor de prille samenwerking.
En zo gebeurt het dat op 1 januari 
2016 Huize Middelland begint als 
decentraal Huis van de Wijk met 
middelen van de gemeente voor 
regie, communicatie en de basis-
infrastructuur. Ons Hoekpandje op 
88a is er één van.

Meer over Middelland 
door Nina Huygen

Sinds de oprichting zijn er een aan-
tal plekken bij gekomen, is een en-
kele gestopt (Singeldingen), maar 
grosso modo is het aantal plekken 
stabiel gebleven. “Het is net een 
tuin. Je bloeit, maar niet allemaal 
tegelijk,” zegt Bram Dingemanse. 
Bram is vanaf het eerste uur be-
trokken bij de oprichting van Huize 
Middelland. Sinds 2018 vervult hij 
samen met Philip Kuypers de rol 
van netwerkregisseur: faciliteren 
en partijen bij elkaar brengen.

In de beginperiode is er veel ge-
investeerd in het opknappen van 
de verschillende locaties. Dat is nu 
grotendeels gebeurd. Huize Mid-
delland heeft ook fi nancieel bijge-
dragen aan onze nieuwe keuken. 

De grootste winst van HM is relati-
oneel: mensen die verbonden zijn 
aan de initiatieven hebben elkaar 
beter leren kennen, doen meer sa-
men en doen meer voor de buurt. 

Ieder initiatief bedient een eigen 
publiek, heeft een eigen karakter 
en een eigen manier van werken. 
Er wordt georganiseerd in zelfbe-
heer, met eigen plekken, die sa-
men een netwerk vormen.

Het netwerk is een los verband, 
maar is in de afgelopen jaren 
steeds sterker geworden. “We zijn 
elkaar gaan leren kennen. Het zijn 
allemaal mensen met een open, 
onderzoekende houding.” Door 
samen dingen te doen, samen te 
praten over het plein of park om 
de hoek, leren we elkaar steeds be-
ter kennen. “Maar we hebben ook 
het geluk dat we goede mensen in 
de wijk hebben die eraan trekken. 
Daardoor hebben we plekken met 
kracht.”

Binnenkort geven Bram en Philip 
het stokje over aan twee nieuwe 
netwerkregisseurs. Begin april dit 
jaar is op de netwerkvergadering 
in heldere eenstemmigheid geko-
zen om Zaby Sadhoe en Wouter 
Deen te vragen voor de opengeval-
len plekken van Bram en Philip in 
de netwerkregie. Niet alleen op de 
plekken zelf, ook in de regie ertus-
sen is met Zaby en Wouter voor de 
komende jaren weer kwaliteit van 
goede mensen gegarandeerd! 

Het startschot

Locaties Huize Middelland

Keuken voor de verbouwing

Keuken na de verbouwing

Aanleg regentuinen
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Mooi Mooier Middelland 
(MMM): betere fysieke leefom-
geving
Tegelijk met de vorming van Huize 
Middelland als sociale infrastruc-
tuur, doet zich een andere ontwik-
keling voor in de wijk, gericht op 
het verbeteren van de fysieke leef-
omgeving. 
Het begon met de Republiek Mid-
delland, een initiatief uit diverse 
bewonersorganisaties rond de 
thematiek aan de ‘s-Gravendijkwal 
(schone lucht en verminderen van 
daklozenopvang). Bij de gemeen-

te pleiten ze voor minder opvang 
voor daklozen en verslaafden in de 
buurt en afnemen van de verkeers-
druk richting Maastunnel.
Republiek Middelland gaat door 
gedoe ten onder, maar de ge-
meenteraad heeft dan al besloten 
zo’n 9 miljoen euro ter beschik-
king te stellen voor een groter ex-
periment, waar het terugdringen 
van de daklozen-voorzieningen 
bij hoort. Inmiddels zijn er 2 van 
de 5 weg. En zo ontstaat – ook in 
2015 – Mooi Mooier Middelland. Een 
vorm van co-creatie waar burgers, 
ondernemers en gemeente in ver-
schillende werkgroepen samen 
plannen maken voor de besteding 
van middelen van de gemeente. 
Huize Middelland en Mooi Mooier 
Middelland zijn samen één groot 
wijkverbeteringsproces. Geld naar 
de wijk, voor de wijk, met mensen 
uit de wijk.
Successen van MMM: de herinrich-
ting van het Middellandplein en 
het Branco van Danzigpark, de her-
stelde winkelpuien in de Middel-
landstraat, diverse gevelkunstwer-
ken, mooie festivals. Onze Groene 
Graaf opereert ook onder de para-
plu van een van de werkgroepen 
(Groen & Duurzaam). En die heb-
ben bijvoorbeeld vanuit die midde-
len vier extra regentuinen in onze 
straat aangelegd.

Wijkbedrijf de Middellander 
B.V. (De Wijk-BV)
Wijkbedrijf De Middellander is in 
september 2020 opgericht als een 
sociale onderneming van en voor 
de wijk. Het komt voort uit MMM. 
Het staat ingeschreven in de Ka-
mer van Koophandel, offi cieel op-
gericht via een notaris. Stichting 
Mooier Middelland geeft de aan-
delen uit. Bewoners van Middel-

land kunnen voor €1,- een aandeel 
kopen. Het idee is dat ze daarmee 
mede-eigenaar zijn, dat zij samen 
beslissingen kunnen maken over 
beleid, richting en begroting van 
de onderneming en toezien op de 
werkzaamheden van het bestuur. 
Eén van de bestuurders is onze 
straatgenoot Tom van Geest. 
Wijkbedrijf De Middellander is niet 
een fysieke locatie, maar een vaste 
structuur, waarin in partnerschap 
met de gemeente, Woonstad, het 
Hoogheemraadschap, en talloze 
andere organisaties als Energie 

van Rotterdam en Team Toekomst 
projecten worden gerealiseerd. En 
dan op zo’n manier dat bewoners 
meer betrokken zijn, er meer soci-
aal rendement is met een grotere 
maatschappelijke impact. De BV 
wil waarde toevoegen aan de wijk 
en kan dat vanuit verschillende rol-
len vervullen. Het wil niet afhan-
kelijk zijn van subsidies maar een 
vehikel worden voor structurele fi -
nanciering, geldstromen in de wijk 
organiseren en samenbrengen. 

De Clean-Ups is één van de initiatie-
ven. Waar voorheen de straten wer-
den geveegd door de gemeente, 
gebeurt dat nu deels door de men-
sen van de Clean-Up; veelal men-
sen ‘met afstand tot de arbeids-
markt’, zoals dat in jargon heet. 
Dezelfde vertrouwde gezichten die 
schoonmaken en zo bijdragen aan 
community building en een scho-
nere wijk. Een mooi voorbeeld van 
hoe de wijk iets zelf beter, goedko-
per en met meer impact kan rea-
liseren dan de gemeente het kan. 
Win-win-win.
Een ander voorbeeld is de herin-
richting van Claes de Vrieselaan. 
De gemeente bepaalt wat er onder 
de grond gebeurt (‘waar het riool 
komt te liggen’), het Wijkbedrijf or-
ganiseert de dialoog met de wijk 
en zorgt voor het ontwerp boven 
de grond. Zo is de ontwikkeling 
van de groenstrook in die laan op-
gepakt in samenspraak met bewo-
ners, en in partnerschap met het 
Wijkbedrijf.
En dan zijn er nog het project 
‘Groene Daken’; ‘1000 regentonnen 
voor Middelland (en 10.000 voor de 
stad)’; een project over zonnepane-
len in samenwerking met Delfsha-
ven Energie Coöperatie.

Middelland Deelt
De herinrichting van de Claes de 
Vrieselaan is een goede aanleiding 
om anders te kijken naar autobezit 
en over te gaan op auto’s delen. In 
de Graaf Florisstraat droomden we 
daar al wat langer van. Wij wilden 
dan ook meteen overgaan op elek-
trisch rijden. Een aantal bewoners 
van de Graaf Florisstraat heeft, sa-
men met andere buurtbewoners 
die betrokken zijn bij het Wijkbe-
drijf, de handen ineengeslagen en 
werkt nu aan het oprichten van een 
coöperatie om gezamenlijk een 
aantal elektrische auto’s te leasen. 
In Middelland staan, net als in de 
rest van het land, veel auto’s het 
grootste deel van de dag stil. Daar-
mee wordt een fl ink beslag gelegd 
op de waardevolle buitenruimte. 
Als wijkbewoners auto’s zouden 
delen, zijn er veel minder van no-
dig. Bijkomend voordeel is dat de 
kosten per gebruiker bijna altijd 
lager uitvallen. Nog een voordeel: 
met minder blik op straat ziet Mid-
delland er ook aantrekkelijker uit. 
Hoe fraai zou het zijn als onze straat 
elke dag net zo leeg zou zijn als op 
ons straatfeest? 

Auto’s delen kan op verschillende 
manieren. Eén ervan is via het op-
zetten van buurt-coöperaties. Met 
zo’n 20 huishoudens kun je 4 au-
to’s leasen. In Den Haag zijn er al 
verschillende van zulke buurt-coö-
peraties. Als eersten in Rotterdam 

zijn we in Middelland nu ook bezig 
met zo’n coöperatie op te zetten. In 
september 2023 willen we van start 
gaan met een pilot. Ook meedoen? 
Het kan nog! Meld je aan via mid-
dellanddeelt@gmail.com 
[Hier nog een plaatje invoegen van 
Middelland Deelt, zoek ik nog op]

Meer lezen over lokale helden uit 
Middelland? Scan de QR-code voor 
alle artikelen in de rubriek ‘Lokale 
Helden’.

Clean up team

Auto delen Middelland

ROAST – RELAXTE VIBE EN PERFECTE KOFFIE

Drie jaar hebben ze gezocht naar 
een horeca-locatie die naar hun 
zin was – en beschikbaar.  Voorjaar 
2020 zijn ze eindelijk geland op 
het Middellandplein 21B, tegen-
over De Buffel, Portugalia en FOU. 
Kim en Ellis startte samen Roast. 
In 2021 werden ze 9de als Favoriete Nieuwkomer van de Buik/Zegro.

Down Under
Kim en Ellis hebben hun horeca ervaring opgedaan in Nederland, Aus-
tralië, Nieuw-Zeeland en Engeland. Down Under hebben ze inspiratie op-
gedaan voor Roast. “De koffi ecultuur is daar zoveel meer ontwikkeld, dat 
wilde we naar Nederland halen.” En dat is ze met recht gelukt: De koffi e 
overigens is inderdaad echt heel bijzonder genieten en een reden hier-
heen te gaan. 

Ook de sfeer van daar wilde ze terug laten komen: eenvoudig en een re-
laxte sfeer. Kim lacht: “Toen we hier kwamen waren de muren alle kleuren 
van de regenboog. We hebben ongeloofl ijk veel emmers witte verf op de 
muren gesmeerd. En veel planten neergezet en opgehangen. Daar wor-
den mensen blij van en voelen ze zich op hun gemak.”

West bruist!
Ook op het food menu (vrijdag-zondag) kun je die eenvoud terugzien. 
Een ‘all-day menu’ met ontbijt, eggs your way, eggs benedict en goedge-
vulde toast. De uitvoering is alles behalve eenvoudig. Die overtreft zelfs 
alle verwachting: een verrassend lekkere scrambled eggs met bacon op 
heerlijk Jordy’s brood, bijvoorbeeld.

Over deze buurt:  “Moet je kijken wat een ongeloofl ijk leuk plein dit aan 
het worden is. West bruist en het Middellandplein helemaal.”

Bezoek www.roastrotterdam.com voor het menu en openingstijden.



Eeuwfeest
Zaterdag 17 juni 2023 

14h - 16h Kinderspelen 
16h - 18h Straatrondleiding, open podium 

17h - 20h Borrel en maaltijd (o.a. pizza van de Buffel)
20h - 23h Straat pub-quiz en muziek

pin only
meer info op: www.graaffl orisstraat.nl

100 jaar


